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 رییس جمهوری با تاکید بر لزوم رعایت اخلاق انتخاباتی در انتخابات پیش رو گفت: همه گروه ها و جناح ها باید در انتخابات شرکت داشته 
باشند و با تنوع در نامزدهای انتخاباتی شاهد شکوه و حضور مردم در انتخابات باشیم.

به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در شصت و هفتمین هفته از افتتاح طرح های مهم ملی کشور با 
شــعار تدبیر و امید برای جهش تولید که از طریق ویدیو کنفرانس برگزارشــد،   گفت: روز بسیار پربرکت عید سعید فطر روز پاکی از گناهان 

و روزی است که همه مردم به درگاه خداوند می روند و... mamlekatonline.ir
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یادداشت 

محسن پاک آیین
نتانیاهو نخست وزیر فاسد یک رژیم جعلی که برای حیات 
سیاسی خود می جنگد با ادامه جنایت علیه مردم مظلوم 
فلسطین، قصد داشت موقعیت داخلی خود را تقویت کند، 
غافل از اینکه رژیم صهیونیستی را در معرض شدیدترین 
حملات موشکی در تاریخ خود از سوی گروه های مقاومت 

فلسطینی قرار می دهد.
آمار منتشره از سوی رسانه های رژیم اشغالگر قدس حاکی 
از آن است که از آغاز دور جدید علیه مردم فلسطین، بیش 
از دویست موشک و خمپاره از داخل نوار غزه، به تل آویو 
و دیگر مناطق اسرائیل شلیک شده و سامانه ضد موشکی 

گنبد آهنین در خنثی کردن آنها ناتوان بوده است.
به نقل از رســانه های صهیونیستی، شــهردار »اللد« در 
اسرائیل، با اشاره به بحرانی بودن اوضاع این شهر اعلام 
کرد: »کنترل شــهر به طور کامل از دست رفته و خیابان  
ها صحنه جنگ داخلی بین مردم فلسطین و اشغالگران 
است.« خبرنگار شــبکه کان اسرائیل نیز گزارش داد که 
»آنچه در عکا و اللد و دیگر مناطق اســرائیل در جریان 
اســت، به تمام معنا یک انقلاب است، جوانان فلسطینی 
اینجا به حمایت از مقاومت برخواسته  اند و یقینا مردم غزه 
از آنچه که دارد اتفاق می  افتد، خوشحال هستند.« تصاویر 
منتشره در شبکه های اجتماعی، نصب پرچم فلسطین بر 
روی خودروی پلیس اســرائیل را نشان می دهد، اقدامی 
که در نوع خود بی سابقه خوانده شده است. پایین کشیده 
شدن پرچم اسرائیل از سردر یک نهاد اداری و نصب پرچم 

فلسطین به جای آن نیز بی سابقه بوده است.
در هفته  اول اردیبهشــت که محاکمــه نتانیاهو به اتهام 
رشوه گیری در دادگاه آغاز شد و پس از ناکامی در تشکیل 
کابینه، وی بــه گروهی از ناسیونالیســت های یهودی 
ماموریت داد تا برای بیرون کردن مردم فلسطینی محله 
شــیخ جراح در بیت المقدس از خانه هایی که تمام عمر در 
آن زندگی کرده بودند، اقدام کنند. خانه هایی که در دهه 
۱۹۵۰، زمانی که بیت المقدس شرقی تحت اداره اردن بود، 
با همکاری ســازمان ملل برای فلسطینی ها ساخته شده 
بود. نتانیاهو به دنبال انحراف افکار عمومی اهالی اسرائیل 
از مسائل داخلی و تقویت موقعیت سیاسی خود، اقدام به 
این ریسک بزرگ کرد. اما برخورد تند و خشن پلیس رژیم 
اشغالگر با مردم روزه دار فلســطینی، انتفاضه دیگری را 
رقم زد و تظاهرات گســترده مردمی و حملات موشکی 
حماس به قلب تل آویو، خواب را از چشم سردمداران رژیم 

صهیونیستی ربود.
اشتباه بعدی نتانیاهو کشاندن درگیری های خشونت بار به 
مسجد الاقصی یعنی قبله اول مسلمانان و محل عروج به 
معراج پیامبر اسلام)ص( بود. اقدامات زشت و خشن پلیس 
اسرائیل علیه نمازگزاران منجر به همبستگی مسلمانان 
فلســطینی  و اعتراضات شدید آنها شد و دامنه آن خیلی 
زود به شهرهای حیفا و و ناصره و حتی دیگر کشورهای 

مسلمان کشیده شد.
نتانیاهــو که یک زمــان در آرزوی تحقق اهداف معامله 
بزرگ قرن و اشــغال کرانه غربی و نوار غزه به ســر می 
برد امروز در آستانه یک شکست بزرگ دیگر قرار گرفته 
و برای مدیریت بحران دســت به دامان شــورای امنیت 
سازمان ملل متحد و همپیمانان اروپائی خود شده است. 
دونالد ترامپ حامی سابق او نیز نگران از پیروزی مسلمانان 
و تداوم حملات موشــکی حماس به تل  آویو ، جو بایدن 
را به ضعف و کمکاری در حمایت از  رژیم صهیونیســتی 
متهم کرده و سازمان ملل و کشــورهای اروپا نیز بدون 
محکومیت جنایات اســرائیل، خواهان خویشــتن داری 

طرفین و استقرار آتش بس شده اند.
جنایات رژیم کودک کــش در حوادث اخیر حتی صدای 
چهار کشــور ضعیف عربی یعنی امــارات متحده عربی، 
بحرین، سودان و مراکش که به دنبال آشکارسازی روابط 
خــود با تل آویو بودند را هــم درآورده و اتحادیه عرب و 
سازمان همکاری های اسلامی نیز ناچار به محکوم کردن 

جنایات رژیم صهیونیستی شده اند. 
تردیدی نیست که اسرائیل در مسیر زوال است و فلسطین 
و مسجد الاقصی در سایه تداوم انتفاضه سنگ و موشک 
و استمرار تظاهرات مردمی آزاد خواهد شد. به گفته رهبر 
انقلاب »دوعامل مهم، تعیین کننده ی آینده است: اوّل ـ و 
مهم تر ـ تداوم مقاومت در داخل سرزمین های فلسطین و 
تقویت خطّ جهاد و شهادت، و دوّم، حمایت جهانی دولتها 
و ملتّهای مسلمان در سراسر جهان از مجاهدان فلسطینی. 
ـ دولتمردان، روشــنفکران، عالمان دینی، احزاب و  همه ـ
ـ باید جایگاه خود در  گروه ها، جوانان غیور و دیگر قشرها ـ
این حرکت سراسری را بیابیم و نقش ایفا کنیم. این است 

آن چیزی که کید دشمن را باطل میکند.«
وقت آن رســیده که کشــورهای جهان و نهادهای بین 
المللی و حامیان حقوق بشر، سکوت خود در مقابل رژیم 
جنایتکار صهیونیستی را بشکنند و با حمایت های عملی و 
تاثیرگذار بخصوص قطع رابطه  با رژیم جعلی اسرائیل، به 
یاری مردم مظلوم و بیدفاع فلسطین بشتابند و بدانند که 

تحقق وعده ی الهی نزدیک است.
* کارشناس ارشد روابط بین الملل

وقتی تل آویو می لرزد

چرا وقتی سایر تولیدکنندگان 
مالیات می پردازند مناطق آزاد 

معاف باشند

 سید حسن خمینی: 
 صبح آزادی را

 انتظار می کشیم

سرمایه بیمه رازی با افزایش 
۶00درصدی به 2200 میلیارد 

تومان رسید

 استقلال 
 حریف تیم 12نفره
 پرسپولیس نشد

مرحبا بیان کرد: چرا وقتی که سایر تولیدکنندگان 
این مالیات را می پردازند؛ مناطق آزاد معاف باشند. 
معافیت های دیگری برای تشویق سرمایه گذاری 

و تجارت در این مناطق وجود دارد.

 تولیــت حرم مطهر امام راحل )ع( در پیامی 
اســلامی  به رییس دفتــر جنبش مقاومت 
حماس گفت: شــهادت برادران و خواهران 

ما توسط دژخیمان اشغالگر ...

دکترعلی جباری مدیرعامل شــرکت بیمه رازی 
با اعلام افزایش سرمایه این شرکت گفت: بیمه 
رازی با ثبت سرمایه ۲۲۰۰۰ میلیارد ریال جزو سه 

شرکت اول صنعت بیمه قرار می گیرد .

دیدار ســنتی پرسپولیس و اســتقلال با برتری 
شــاگردان گل محمدی تمام شد و پرسپولیس به 
صدر جدول لیگ برتر صعود کرد از هفته بیست 
و سوم لیگ برتر ایران، پرسپولیس و استقلال...
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آذری جهرمی: می توان محبوبیت 
»ظریف« را به کاندیدای دیگری 

منتقل کرد
وزیر ارتباطــات دولت روحانی گفت: محبوبیت 
ظریف، بــه نامزد دیگری، قابل انتقال اســت 
 و او می توانــد در انتخابــات ۱۴۰۰ تاثیرگذار

 باشد.
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رهبری، عذر احمدی نژاد را خواهد خواست!
رمزگشایی عطریانفر از علت عقب نشینی ظریف از کاندیداتوری

دبیر اتاق بازرگانی تبریز: دلیل افزایش خرید ملک در ترکیه اقتصادی نیست

4ایرانی  ها چند خانه در ترکیه خریداری کردند؟
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»برجام بد بود؛ نتیجه اش را هم داریم می بینیم: گرانی، 
تــورم، قیمت بالای ارز و ... « ؛ این خلاصه حرف های 
مخالفان مذاکره و دیپلماســی و برجام است که خود را 
برای انتخابات آماده می کنند. نه خطاب به آنها که خود 
بهتر از همه می دانند که اگر برجام نبود، پولی حتی برای 
وارد کردن غذا هم نداشــتیم که برای مردمی که هدف 
پروپاگاندای دلواپسان هستند، چند نکته را مرور می کنیم:
- با برجام و رفع تحریم ها،  صادرات نفت ایران از ۹۰۰ 
هزار بشــکه به ۲ میلیون و 8۰۰ هزار بشکه رسید؛ این 

خوب بود یا بد؟
- پول حاصل از درآمدهای نفتی برجامی، وارد طرح های 
عمرانی شد که در این ســال ها مدام افتتاح شده اند و 
صدها هزار نفــر در این پروژه ها کار می کنند و نان به 
خانه هایشــان می برند؛ این پول همچنین صرف خرید 

مایحتاج عمومی شــد و به خانه هــای مردم رفت؛ این 
خوب بود یا بد؟

- با برجام، ایران از فصل هفتم منشور سازمان ملل خارج 
شد )این فصل ناظر به کشورهایی است که امنیت جهانی 
را تهدید می کنند و مقدمه حمله نظامی به آنهاست(؛ این 

خوب بود یا بد؟
- بــا برجام، 7 قطعنامه که شــورای امنیت علیه ایران 

تصویب کرده بود، ملغی شدند؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، صدها پروژه بزرگ که به خاطر نبود تجهیزات، 
ناقص مانده بودند، تکمیل شدند. مثلا پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس، ســال ها به خاطر تحریم نتوانســته بود 
کمپرسورهای خریداری شده را وارد کشور کند و معطل 
مانده بود؛ با برجام این تجهیزات وارد ایران شد و اکنون 

این پتروشیمی ایران را از...

پاسخ هایی برای سفسطه های دلواپسان

حال کشور با »برجام« چطور بود؟ 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، خانواده 
را قوی ترین ساختار در مقابل آسیب های اجتماعی، 
اقتصادی و... دانست و گفت: پیمایش های متعددی 
درباره وضعیت خانواده ایرانی انجام شــده که نشان 
می دهد کماکان محور اصلــی جامعه ایرانی خانواده 
اســت و اکثریت مطلق به نقــش، همراهی، تایید و 
مشورت گرفتن از خانواده در تصمیمات بزرگ تاکید 

کردند.
معصومه ابتــکار در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: 
علیرغم تمامی تحولات امروزی جوامع، کم توجهی ها 
و یا بی توجهی های دنیا به خانواده؛ اکنون بیش از هر 
زمان دیگری اهمیت خانواده به عنوان ساختار حفظ 
امنیت و انسجام اجتماعی مطرح و بسیار مورد توجه 

است.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با اشــاره 
به نقش خانواده در مواجهه با مشــکلات اجتماعی، 
اقتصادی و حتی بهداشــتی نظیر پاندمی کووید ۱۹، 
تصریح کرد: خانواده پویا، ســالم و شکوفا قوی ترین 
ساختار و نهادی است که می تواند تنش این آسیب ها 
را به حداقل برساند و به ارتقاء تاب آوری اعضا کمک 

کند.
وی این را هم گفت که خانواده ســالم، پویا و شکوفا 
می تواند تضمین کننده سلامت روان نسل های بعد، 
تضمیــن کننده اقتصاد پویا و... باشــد چراکه اکنون 
نگاه جهانیان به خانواده بسیار تغییر کرده و به سهم 
و جایگاه خانواده در مناســبات اجتماعی، اقتصادی و 

حتی بهداشتی بسیار توجه می شود.
ابتکار با اشــاره به پیمایش های انجام شده بر روی 
بیش از پنــج هزار نفر، ادامه داد: بر اســاس همین 
پیمایش ها معاونت امور زنــان طرح های »گفتگوی 
ملی خانواده«، »گفتگوی بین نسلی« و »مهارت های 
ارتباطی« را یک ضرورت تشــخیص داد و بر روی 
این طرح ها کار کرد، چراکه برای استمرار و پایداری 
یک خانواده خوب اعضا باید بتوانند با یکدیگر گفتگو 

کنند.
»معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، نداشتن 
مهارت های ارتباطی را آسیبی برای خانواده ها دانست 
و گفت: بر اســاس پیمایش ملی »خانواده«، معاونت 

امور زنان و خانواده دولــت دوازدهم تصمیم گرفت 
به طور خاص و ویــژه بر مهارت های ارتباطی اعضا 
خانواده متمرکز شود. این پیمایش »عدم مفاهمه« و 
»عدم امکان برقراری ارتباط موثر« را به عنوان یکی 
از دلایل از هم پاشــیدگی خانواده ها نشان می داد. از 
این رو طرحی را در ســطح ملی و در تمام استانهای 

کشور آغاز کردیم. 

به گفته ابتکار، این معاونت با همکاری انجمن جامعه 
شناســی، کانون گفتگوی امام موسی صدر، وزارت 
آموزش و پرورش، وزارت آموزش عالی و انجمن اولیا 
و مربیان به طور خاص بر روی موضوع »مهارت های 
ارتباطی« متمرکز شد و در این راستا در جهت تقویت 
مهارت های ارتباطی افراد دوره ها و نشست هایی در 

۶۳ شهر کشور اجرا کرد.
وی همچنین ایــن را هم گفت که برای اجرای این 
طرح تســهیل گران خوبی تربیت شدند، این طرح در 
مدارس دخترانه مقاطع متوســطه آموزش و پرورش 
اجرا شــد به طوری که سال گذشــته و در مقطعی 
حدود ۶۵۰ هــزار دانش آموز با مهارت های ارتباطی 

آشنا شدند.
معاون امــور زنان و خانواده رئیس جمهوری تصریح 
کرد: ســعی کردیم »گفتگوی ملــی خانواده« را به 
عنوان سیاست عملی برای تحکیم خانواده در سطح 
کشــور پیش ببریم. در کنــار آن نیز »گفتگوی بین 
نســلی« را پیش بردیم و با وزارت آموزش و پرورش 
و ســازمان دانش آموزی به طور ویــژه بر روی آن 
کار کردیم. برای الگو سازی »گفتگوی بین نسلی« 
نشســت ها و پژوهشــی با انجمن ایرانی ارتباطات 
انجام دادیم که به تولید پادکست های »رادیو نسل« 
انجامیــد. دعوت می کنــم از خانواده هایی که فرزند 
جوان دارند و یا به مناقشــات بین نسلی علاقمندند 
این پادکســت ها را گوش کنند چراکه یک مواجهه 

صحیح برای شکاف بین نسلی ارائه می دهد.
ابتــکار گفتگــو بین اعضــا خانــواده را امری مهم 
دانســت و ادامه داد: گفتگو با حفظ احترام و داشتن 
درکی متقابل می تواند شــکل گیرد. ممکن است در 
خانواده ها اختلاف نظر و تفاوت دیدگاه وجود داشته 

باشــد اما دلیل نمی شــود به اختلافات گسترده بین 
اعضا و ســوءتفاهم و خشــونت منتهی شود. از این 
رو در ســال ۹8 ســتاد ملی زن و خانواده بر اساس 
»شاخص های  توانســت  شده،  انجام  پژوهشــهای 
خانواده« را با کاری بین دســتگاهی برای نخستین 

بار تدوین کند.
وی معتقد است که تا پیش از این در حوزه خانواده و 
شاخص های آن »کلی گویی« شده است اما اکنون 
برای نخستین بار مجموعه شاخص هایی تدوین شده 
که می تواند وضعیت خانواده ایرانی، شــرایط خانواده 
ایرانی، چالش هــا و فرصت های خانــواده ایرانی را 

تعریف می کند.
معاون امور زنان و خانــواده رئیس جمهوری یادآور 
شــد: منتظر نوبت جلسه ســتاد ملی زن و خانواده 
هســتیم تا بر اساس اقدامات انجام شده هر دستگاه، 
شــاخص های سیاست های دولت دوستدار خانواده را 
که همســو با سیاست های کلی خانواده ابلاغی مقام 
معظم رهبری و سیاست های اجرایی رئیس جمهوری 

است را اعلام کنیم. 
وی با بیان اینکه عدم »ســواد رســانه ای« و سواد 
اســتفاده از فضای ســایبری از جملــه تهدیدهای 
خانواده در عصر فعلی اســت، گفت: به غیر از مسائل 
اقتصادی، فقر، بی کاری و مشــکلات ناشی از اعتیاد 
از دیگر تهدیدهای جدی خانواده عدم سواد رسانه ای 
و سواد استفاده از فضای سایبری است که امروزه نیز 
درگیر آن هســتیم. امروزه به اجبار به دلیل شــرایط 
پاندمی کووید ۱۹ فرزندان را در معرض این فضا قرار 
داده ایم که در صورت نداشــتن آشنایی کامل با این 

فضا یک تهدید جدی برای خانواده تلقی می شود.
ابتکار افزود: در سطح بین الملل نیز موارد بسیاری از 
»بردگی جسمی« انسانها از فضای سایبری گزارش 
شده است. تمام این مسائل به عدم آشنایی و مهارت 
کافی در ایــن فضا باز می گردد که اگر نتوانیم آن را 
با آموزش درست مدیریت کنیم بسیار آسیب زا است.

معاون امور زنان و خانــواده رئیس جمهوری درباره 
مشوقهای دولت برای افزایش آمار ازدواج و تشکیل 
خانواده تصریح کرد: از جمله مهم ترین مشوق ها وام 
ازدواج اســت که اگرچه نمی تواند به تنهایی کفایت 

کند اما کمکی برای مشکلات مالی زوج های جوان 
محســوب می شود. از ســوی دیگر در بحث مسکن 
نیز دولت سعی کرد برای مسکن اولی ها و زوج های 
جوان اولویت قائل شــود. برنامه هایی هم برای ارائه 
مشــاوره به زوج های جوان از سوی وزارت ورزش و 

جوانان دنبال شد.
وی افزود: معاونت امور زنان و خانواده نیز مســئول 
گرفتن گزارشات و نظارت بر کیفیت آموزشهای قبل، 
حین و بعد از ازدواج در دســتگاه های دولتی شد. به 
ویژه در شــرایط پاندمی کووید ۱۹ که نشست های 
این آموزشــها به فضای مجازی موکول شــد سعی 

کردیم بر کیفیت آنها نظارت داشته باشیم. 
ابتکار با انتقاد از پرداختن صرف رســانه ها به مسائل 
مربوط بــه  »طلاق« و ازدواجهای نا موفق، تصریح 
کرد: در مقطعی در ســال ۹۶ و ۹7 فضای رســانه 
دائما دربــاره طلاق بزرگنمایی می کــرد و دولت را 
متهم می دانســت. من یک بار اعلام کردم که با این 
برخوردها جوانان را نســبت به ازدواج می ترسانیم و 
یک نگرانی درباره طلاق در ذهن آنها ایجاد می کنیم.

معاون امــور زنان و خانواده رئیس جمهوری تصریح 
کرد:  با توجه به آمار رســمی ثبت احوال در سال ۹۹ 
علیرغم پاندمی کوویــد ۱۹ به دلایل کاهش هزینه 
مراسمات و تشریفات حدود پنج درصد رشد ازدواج و 
حدود چهار درصد کاهش طلاق داشــتیم که باید بر 
روی این روند رو به رشــد کار کرد. نباید اجازه دهیم 
فضاســازی ها به ویژه از خارج کشور مانع از ازدواج 
جوانان در شرایط مناسبی که خود تشخیص می دهند 
شــود.به گفته وی، از جمله اقدامات این معاونت در 
راستای تسهیل ازدواج، مکاتبه با قوه قضاییه در سال 
گذشته در راســتای ثبت شروط ضمن عقد در دفاتر 
ثبت ازدواج بوده اســت که به موجب آن قوه قضائیه 

بخشنامه ای را در این راستا ابلاغ کرد.
وی معتقد اســت که باید شــرایط را برای ازدواجی 
امن، ســالم، مبتنی بر علاقه و با هدف رشد طرفین 

فراهم کرد.
ابتکار در ادامه به بیان لوایح تدوین شده این معاونت 
در راســتای حفظ و استیفای حقوق خانواده پرداخت 
و اظهار کرد: اداره حقوقی و شــورای فقهی حقوقی 

معاونت امور زنان و خانواده رئیس جمهوری بر روی 
مجموعه ای از لوایح بــرای اصلاح قوانین مرتبط با 
خانواده کار کرده اســت. برای این لوایح پژوهشها و 
اسناد پشتیبان تهیه شده است. ۱7 نشست تخصصی 
از ســال ۹7 تا کنون در قم و با حضور و مشــورت 
صاحب نظران، دانشگاهیان و حقوقدانان حوزه برگزار 

کردیم.

وی ادامه داد: این نشســت ها تعامــل مهمی بود. با 
همکاری دانشگاه مفید در قم نشست های تخصصی 
خوبی برگزار شد که همگی مستند و تبدیل به کتاب 
شــده  و قابل دســترس اســت. از جمله موضوعات 
پرداخته شده در این نشســت ها شروط ضمن عقد، 
شــرایط طلاق، مهریه، حضانت کودکان، خشــونت 
علیه زنان، کودک همســری، حــق زوج در طلاق، 
اجــرت المثال زوجه، اصلاح قانــون قتل در فراش 

بوده است.
معاون امــور زنان و خانواده رئیس جمهوری تصریح 
کرد: از دل این نشســت ها حدود ۱۵ لایحه تا کنون 
تدوین شــده که برخی نظیــر لایحه »حفظ کرامت 
و حمایــت از زنان در برابر خشــونت« تصویب و به 
مجلس ارســال شــده، برخی در آخرین مراحل خود 
اســت، برخی برای ارائه نظر به قوه قضاییه ارســال 
شــده و برخی نظیر لایحه »تشدید مجازات مدر در 
صــورت قتل فرزند« نظر قوه قضاییه را گرفته  و در 
کمیســیون لوایح تایید شــده و در دستور کار دولت 
اســت. از جمله لوایحی که مراحل آخریه خود را در 
دولت میگذراند لایحه مربوط به »حضانت«  اســت 
که مورد درخواســت بســیاری از مــادران به ویژه 
خانواده های شــهدا بود که مطابق بــا آن اختیارات 

قانونی به حاضن اعطا می شود. 
ابتکار در پایان گفت: تمامی این لوایح اسناد پشتیبان 
دارند و از نظر فقهی و حقوقی بســیار بر روی آن ها 
کار شده است. ما معتقدیم مجموعه ای از اصلاحاتی 
را در قوانین مدنی و تعزیری می توانیم داشته باشیم 
که به خانــواده ایرانی، رعایت حقوق اعضا خانواده و 
استیفای حقوق اعضا خانواده و حقوق زن و در نهایت 

بهبود شرایط خانواده ایرانی کمک کند.

رشد ۵ درصدی ازدواج در پاندمی کرونا در کشور
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری تاکید کرد
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 رییس جمهوری با تاکید بر لزوم رعایت 
اخــلاق انتخاباتــی در انتخابات پیش رو 
گفت: همــه گروه ها و جناح هــا باید در 
انتخابات شرکت داشته باشند و با تنوع در 
نامزدهای انتخاباتی شاهد شکوه و حضور 

مردم در انتخابات باشیم.
بــه گــزارش خبرنــگار سیاســی ایرنا، 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
روز پنجشــنبه در شصت و هفتمین هفته 
از افتتــاح طرح های مهم ملی کشــور با 
شــعار تدبیر و امید برای جهش تولید که 
از طریق ویدیو کنفرانس برگزارشد،   گفت: 
روز بسیار پربرکت عید سعید فطر روز پاکی 
از گناهان و روزی است که همه مردم به 
درگاه خداوند می روند و با نماز عید فطر و با 
زکاتی با ذکر و یاد حق شاهد رحمت الهی 
برای زندگی دنیا و آخرت خودشان هستند.

رییس جمهوری افــزود: اولین عملی که 
بایســتی امروز انجام دهیم، زکات فطریه 
است و سپس یاد و نام خدا را گرامی بداریم 
و کســانی که این کار را می کنند حتما و 

قطعا به رستگاری می رسند.
 وی خاطرنشان کرد: در عید قرآن از یاری 
اقشار کم درآمد جامعه شروع می شود و عید 
مسلمانان از زکات و کمک به مردمی که 
نیازمندان هســتند آغاز می شود و با یاد و 
ذکر خدا ادامه پیدا می کند و پایان آن هم 
نماز و رکوع و سجده در برابر خداوند است. 
ما به این اســلام و قرآن و رمضان و ماه 
نزول قرآن و ماه شــب های قدر و قیام و 

صیام افتخار می کنیم.  
روحانی گفت: انشــاالله در ماه رمضان با 
دعای مردم همه از آتش دور شــده ایم و 
به رحمت خداوند نزدیک شــده ایم و این 
کار در مقام عمل در ماه شــوال مشخص 
می شود و آثار ماه رمضان بایستی در گفتار، 
کردار و نحوه سلوک را در ماه شوال ببینیم 
و مشخص شود که آیا ماه رمضان خوبی 

داشته ایم یا خیر؟
وی خاطرنشان کرد: ماه شوال امسال توأم 
با نزدیکی به انتخابات بسیار مهم ۱۴۰۰ 
و سال پایانی قرن برای شوراها و ریاست 
جمهوری است که انشاءالله انتخابات بسیار 
خوبی داشــته باشیم ما همیشه می گوییم 
انتخابات شکوهمند و انتخاباتی که مردم 
بانشاط و ســالم حضور داشته باشند، ولی 
آن چیزی که کمتــر می گوییم،  انتخابات 
اخلاقی اســت. اخلاق مهم است وگرنه 

همه دنیا انتخابات دارند و ممکن اســت 
خیلی از کشورها انتخابات پرشور و سالم 

داشته باشند ولی این ویژه ما نیست.
رییــس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: آن 
چیــزی که در جمهوری اســلامی ایران 
انتظار هست، یک انتخابات پرشور سالم 
توأم با اخلاق اسلامی است. تهمت زدن، 
افتــرا زدن و دروغ گفتن برای اینکه آدم 
گدایی رای کند، بدترین کار هســت. آدم 
می خواهد یک مسئولیت سخت و سنگینی 
را بر دوش بگیرد، مسئولیتی که هر لحظه 
آن هزاران مشــکل دارد مخصوصا اینکه 
رقبا و کسانی که مخالف هستند، پرقدرت 
باشند و امکانات زیادی داشته باشند این ها 
زیاد مهم نیست انشــا الله هر کس برای 
رضای خدا کار می کند اجــر و ثوابش را 
می گیرد انشاالله یک انتخابات اخلاقی و 

خوب پیش رو داشته باشیم.
رییــس جمهوری با اشــاره به لزوم همه 
جناح ها و احزاب گفــت: همه جناح ها و 
گروه ها باید در انتخابات شــرکت داشته 
باشند تنوع در میان نامزدها پرجاذبه باشد. 
جاذبه و شکوه از اینجا درست می شود همه 
این هــا که می گوییم مــردم در انتخابات 
بیاییــد و همه حضور پیــدا کنید، آخرش 
به یک کلمه برمی گردد و آن اینکه همه 
تلاش کنیم که نامزدها متنوع باشند اگر 
تنوع را از نامزدها گرفتیم شکوه و حضور را 

هم از انتخابات گرفتیم.
روحانی اضافه کرد: انشــاءالله همه دست 
به دست هم بدهیم انتخابات بسیار زیبایی 
را بعد از ماه رمضان شــاهد باشیم و مردم 
شاهد پیشرفت بیشــتری در دولت آینده 

برای کشور خودشان باشند.
رییس جمهوری گفــت: دولت یازدهم و 
دوازدهم در سخت ترین شرایط تاریخ ایران 

حداقل در یک قرن گذشته حتی در جنگ 
جهانــی اول و دوم و قحطی که آخر قرن 
پیش، یعنی در ســال های ۱۲۹۶، ۱۲۹7، 
۱۲۹8 اتفاق افتاد، این سه سال و نیم از آن 
سال ها هم سخت تر بود چرا که همه دنیا 

ما را به یک معنا محاصره کردند.
رییس دولت تدبیر و امید افزود: البته ظاهرا 
آمریکا بود که بر ما فشار آورد اما دیگران 
هم تسلیم شدند، وقتی تسلیم شدند، اجازه 
ندادنــد از بندر و بــازار و بانک های آنها 
استفاده کنیم، حصر جمعی است ولو اینکه 

سرمنشاء این همه جنایت ترامپ بود
 رییس جمهوری  با اشاره به تحریم های 
آمریکا علیه ایران گفت: مسبب همه این 
جنایت ها ترامپ و آمریکا بود ما باید این را 
بگوییم و نترسیم، اینکه ترامپ چه جنایتی 
بر علیه کشور ما انجام داد را اشکالی ندارد 
اینها را بیان کنیم. فکر نکنیم بیان آن ایراد 

دارد.
 وی خاطرنشــان کــرد: می گویند اگر ما 
بگوییم ترامپ جنایت کرد، آن وقت چگونه 
به دولت فحاشــی کنیم، به دولت هم اگر 
خواستید آزادید که هر چه می خواهید بیان 
کنید، اما اخلاق را همه جا مراعات کنیم و 
واقعیت ها را بیان کنیم. آنچ واقعیت است را 
به مردم بگوییم که در این سه سال و نیم 

چه فشاری بر مردم وارد  شد.
روحانی عنــوان کرد: اقتصاد مقاومتی که 
رهبــر معظم انقلاب از ســال ۹۳ بیان و 
ابلاغ کردند و بر آن تاکید فرمودند، ما آن 
را در این سه سال و نیم مشاهده کردیم. 
اقتصاد مقاومتی به معنای واقعی کلمه در 
تاریخ که یک کشــوری بتواند سه سال و 
نیم در برابر تمام فشارها ایستادگی کند و 

صادرات و واردات خود را حفظ کند.
رییس جمهــوری افزود: البتــه به مردم 

سخت گذشت و فشار زیادی بر آنها وارد 
شد اما اینکه در شدیدترین شرایط بیش از 
۴۰ میلیارد دلار صــادر کنیم و البته یک 
مقدار بیشــتر وارد کنیم، این یعنی چرخه 
اقتصاد ما سر جای خود قرار داشته و مردم 
مــا در بازار کمبود و قحطی را احســاس 
نکردند البته مردم گرانی را احساس کردند 

و این طبیعت دوران تحریم است.
روحانی یادآور شــد: لعنت خداوند بر همه 
آنهایی که مسبب بودند البته مسبب اصلی 
رژیم صهیونیستی و بعد تندروهای آمریکا 

و در راس آن ترامپ بود.  
وی ادامــه داد: مردم عزیــز ما باید بدانند 
که این بمب اقتصادی که روی ســر آنها 
اصابت کرد، کــدام هواپیما پرتاب کرده، 
از کجا شــلیک شده است، آدرس غلط به 
مردم ندهید، خدا از شما نمی گذرد، تاریخ 

هم از شما نمی گذرد.
رییس جمهوری بیان کرد: الحمدالله ما این 
سه سال و نیم را گذراندیم و شاهد اینکه ما 
این سه سال و نیم را گذراندیم پنج شنبه ها 
هســتند. به هر حال ما در همه جا شاهد 
می خواهیم. البته شاهد بزرگ خداوند است 
و بعد پیغمبر اسلام است، شاهد بزرگ بر 
ایستادگی ملت، شهدای ما هم هستند.  اما 
ملت ایران در این ســه سال و نیم شاهد 
بزرگ برای تاریخ بود که به تاریخ بگوید 
با صبر، مقاومت، وحدت و اتحاد، یک ملت 
می تواند در برابر انواع فشــارها بایستد و 

کشور، نظام و اقتصاد خود را حفظ کند.
روحانــی افزود: البته مردم عزیز ما در این 
دوران، جهــاد و تلاش و فداکاری بزرگی 
انجام دادند. الحمدالله ما امروز در شصت و 
هفتمین پنجشنبه شاهد یک افتتاح بزرگ 
هســتیم. بیش از بیش از ۶ هزار میلیارد 
تومان طرح و پروژه را امروز افتتاح کردیم 
این طرح ها و پروژه ها موجب اشــتغال ۳ 

هزار نفر در استان های مختلف می شود.
 وی با اشــاره به قول هایــی که به مردم 
داده اســت، گفت: به مردم قول دادیم در 
مناطق مهران، قصرشیرین، بانه، مریوان، 
بوشهر، اردبیل، زابل و اینچه برون منطقه 
آزاد داشته باشد. قول هایی که داده بودیم 
به مجلس رفت و بعد شــورای نگهبان و 
مجمــع که در نهایت هفــت منطقه آزاد 
تصویب شد و خوشحالیم در این دولت این 

هفت منطقه آزاد مصوب شده است.  
رییس جمهوری با اشاره به اینکه الان ۱۵ 

منطقه آزاد در مرزهای کشــور داریم که 
برای ارتباط با کشورهای همسایه و جاذبه 
سرمایه گذاری و گردشگری ایجاد می کند، 
گفت:  این مناطق بســیار مهم اســت و 
همچنین ۱۳ منطقه اقتصادی باعث رونق 

کشور خواهد شد.  
روحانی با قدردانی از همه مدیران مناطق 
آزاد، اظهــار کرد: در ماه هــای اخیر ۴ بار 
شــاهد افتتاح مناطق آزاد بودیم که نشان 
دهنده تلاش مسولان مناطق آزاد است. 
در دو ســال اخیر به خاطر کرونا مقداری 
که می تواند منطقه گردشگری در مناطق 
آزاد باشــد به دلیل مشکلات و ممنوعیت 

سفرها، انجام نشد.
 وی با بیان اینکه بســیاری از این مناطق 
آزاد جاذبه های گردشگری داخلی و خارجی 
دارد،  تاکید کــرد: مناطق آزاد ما از لحاظ 
بانکی، مراکز دپو باید تجهیز و تقویت شود، 
سردخانه ها و انبارها تقویت شوند، مناطق 
آزاد باید به راه آهــن و جاده های اصلی و 
بنادر متصل شود و شــرایط را برای ورود 

سرمایه بیش از پیش آماده کنند.
روحانی ابراز امیــدواری کرد مناطق آزاد 
شاهد رونق بیشتری در ماه ها و سال های 
و دولت های آینده باشــد و افزود: بســیار 
خوشــحالم که در روز بسیار مبارک عید 
سعید فطر شاهد افتتاح های بسیار خوبی 
بودیم. امــروز ۹۴ پروژه در اســتان های 
مختلف افتتاح شد که انشاءالله برای همه 

مردم ایران مبارک باشد.
رییس دولت تدبیر و امید در بخش دیگری 
از سخنانش خرمشهر، آبادان و شلمچه در 
منطقه بسیار مهم استراتژیک قرار دارد و 
انشاءالله با توافقی که با دولت عراق برای 
اتصال شلمچه به بصره شده،  بتوانیم شاهد 
تحول بنیادین در این منطقه باشیم.  این 
تحول بســیار بزرگی خواهد بود و راه آهن 
ایران به عراق و سوریه و در واقع ایران به 
مدیترانه متصل خواهد شد که بسیار حائز 

اهمیت است.
ریلی  اتصــال  افزود:  رییس جمهــوری 
شلمچه به بصره از طرح های مهمی است 
که دولت در ماه هــای آخر به طور مداوم 
از لحاظ سیاســی و عملیاتی آن را دنبال 
می کند و این طرح در ســال های آینده به 

اتمام می رسد.
 وی با بیان اینکه همه کارهای مقدماتی 
این طرح انجام گرفته، ابراز امیدواری کرد 

سید حسن خمینی: صبح 
آزادی را انتظار می کشیم

 تولیــت حرم مطهر امام راحــل )ع( در پیامی 
به رییس دفتر جنبش مقاومت اسلامی حماس 
گفت: شــهادت برادران و خواهران ما توســط 
دژخیمان اشــغالگر خون ملت های مسلمانان و 
آزادیخواهان را به جوش آورده است و ما صبح 

آزادی را انتظار می کشیم.
بــه گــزارش خبرنگار سیاســی ایرنــا، حجت 
الاسلام والمسلمین سید حسن خمینی در پیام 
خود آورده اســت:جنایات رژیم صهیونیستی در 
حق زنان و کودکان  ملت قهرمان فلسطین، در 
ســرزمین های اشغالی دل هر آزاده ای را به درد 
می آورد.شــهادت برادران و خواهران ما توسط 
دژخیمان اشــغالگر، بی تردیــد خون ملت های 
مســلمانان و آزادیخواهان را به جوش آورده و 
عزم آنها را با همت شــما همراه می کند. تولیت 
حرم مطهر امــام خمینی )ره( تصــر یح کرد: 
یادآوری  اینجانب وظیفه خود می دانــم ضمن 
اهتمام ویژه امام خمینی )س( نســبت به قدس 
شــریف و با ابراز احترام ویژه خود نســبت به 
برادران و خواهران مجاهد در فلسطین اشغالی، 
خود را در آلام و مصائب ملت قهرمان فلسطین 
شریک بدانم و از خدای متعال عاجزانه بخواهم 
تا شرایطی فراهم آورد که در کنار شما به ستیز 
با سردمداران کفر و نفاق مشغول شوم. یا لیتنا 

کنا معکم!
وی افزود:امــروز بیــش از هــر زمــان دیگر 
ملت های مسلمان به وجود فرزندانی چون شما 
افتخار می کنند و از ســران خائن کشــورهای 
عربی که داعیه مسلمانی دارند و شریک جنایت 

صهیونیست ها هستند ابراز انزجار می کنند. 
این فعال سیاســی اضافه کرد: ما با ابراز تعظیم 
در برابر فداکاری های زنان و مردان و کودکان 
فلسطین و ایمانی راســخ به وعده الهی، صبح 
آزادی را انتظار می کشیم. الیس الصبح بقریب.

آذری جهرمی:

می توان محبوبیت »ظریف« را 
به کاندیدای دیگری منتقل کرد

ارتباطات دولت روحانــی گفت: محبوبیت  وزیر 
ظریــف، به نامزد دیگری، قابل انتقال اســت و 

انتخابات ۱۴۰۰ تاثیرگذار باشد. او می تواند در 
بــه گــزارش خبرنگار مهــر، پــس از انصراف 
محمدجواد ظریف به عنــوان اصلی ترین نامزد 
اصــلاح طلبــان از کاندیداتــوری در انتخابات 
ریاست جمهوری ســیزدهم بحث های بسیاری 
در میــان محافــل سیاســی اصــلاح طلب و 
ســمپادهای این جریان شــکل گرفــت. برخی 
از اصــلاح طلبان در اعتراض، وی را »ترســو« 
خواندند و انتقادات زیادی را نســبت به او مطرح 

کردند.
اما در دیگر ســو، به نظر می رســد هنوز قاطبه 
اصلاح طلبان از ظرفیــت ظریف برای انتخابات 
۱۴۰۰ بــه عنوان تنهــا امید این جنــاح ناامید 

نشده اند.
در همیــن رابطه، بــه گفتــه محمدجواد آذری 
جهرمــی، »پایگاه رای ظریف بــه فرد دیگری 
قابل انتقال است«. وزیر ارتباطات دولت روحانی 
در یک نشســت مجازی می گوید »ظریف برای 
انتخابات به جمع بندی خواهد رسید و نظر خود 
را نســبت به نامزدهــای انتخابات ۱۴۰۰ اعلام 

می کند.«
به گفته او »محبوبیت ظریف، به نامزد دیگری، 
قابــل انتقال اســت، او می توانــد در انتخابات 

باشد.« تاثیرگذار   ۱۴۰۰
وزیــر ارتباطــات دولت روحانــی در عین حال 
می گویــد: »طبــق قانــون، حضور مســئولین 
دولتی در تبلیغات انتخاباتی منع شــده اســت. 
اینکه برخــی وزرا مثل آقای ظریف از کســی 
اعــلام حمایــت کند، محتمل اســت امــا باید 
ببیننــد در میــان کاندیداهــای تایید شــده آیا 
کســی دیدگاه هــای او را نمایندگی خواهد کرد 
یا خیر. اما در هر حال فعالیت وزرا در ستادهای 

است.« بعید  بسیار  انتخاباتی 

کدخدایی: امسال جشنواره 
ثبت نام نداشتیم

 سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه امسال جشنواره 
ثبت نام نداشــتیم، گفت: شورا برای بررسی صلاحیت 
داوطلبــان ۵ روز فرصت دارد و در صــورت لزوم این 

فرصت را می تواند پنج روز دیگر تمدید کند.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، »عباسعلی کدخدایی« 
روز جمعه و بعد از بازدید از ستاد انتخابات کشور با بیان 
اینکه هم از باب وظیفــه نظارتی که بر روند انتخابات 
داریم و هم برای خدا قوت گفتن به دوســتان در وزارت 
کشور از ستاد بازدید کرده ام، گفت: دوستان وزارت کشور 
تدابیر خوبی اندیشــیده اند و خوشبختانه امسال با توجه 
به مصوبه شــورای نگهبان امسال شاهد جشنواره ثبت 

نام نبودیم.
وی یادآورشد: بر اساس آمار ارائه شده، ثبت نام افرادی 
که شــرایط اولیه را نداشته اند،  خیلی کم شده است. ما 
در شورای نگهبان مصر هستیم کسانی که واجد شرایط 
هســتند حتما شرکت کنند تا مردم برای انتخاب گزینه 

های خود تنوع بیشتری در اختیار داشته باشند.
 سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: کسانی که شرایط 
اولیه را ندارند هر چه کمتر مراجعه کنند یا مراجعه نکنند 
بهتر اســت چون ملاک ما در بررسی نهایی شرایطی 

است که شورای نگهبان اعلام کرده است.
وی همچنین درباره فرصت شورای نگهبان برای بررسی 
صلاحیت داوطلبان گفت: شورای نگهبان طبق قانون 
پس از پایان ثبــت نام ۵ روز فرصت اولیه دارد که نظر 
خود را اعلام کند و از روز یکشنبه بررسی ها شروع می 
شــود. اگر بتوانیم در این پنج روز اعلام نظر می کنیم و 
اگر فرصت کم بود می توانیم درخواســت تمدید مهلت 

بررسی را داشته باشیم.
 کدخدایی با بیان اینکه شورای نگهبان طبق قانون پنج 
روز دیگر هم می تواند زمان بررسی را تمدید کند، گفت: 
بدین ترتیب شورای نگهبان حداکثر ۱۰ روز برای اعلام 

نظرات خود فرصت دارد.
ســخنگوی شورای نگهبان درپاســخ به سوالی  مبنی 
بر اینکه آیا شــورای نگهبان تعداد صندلی های نامزدها 
انتخاباتی را به صدا و ســیما اعلام کرده است، تصریح 
کرد: این بیشتر به یک شوخی شبیه بود و مثل این است 
که ما بگوییم دوستان در وزارت کشور می دانند که چند 
نفر ثبت نام می کنند. قطعا این مسئله را هیچ کس نمی 

تواند تشخیص و تعیین کند.
وی اضافه کرد: ملاک و معیار قانون اســت و اعضای 
شــورای نگهبان بر اساس معیارهای قانونی اعلام نظر 
خواهند کرد و طبیعتا رویه ای هم که در گذشــته بوده 
است و تنوع تعدادی که ما در گذشته داشتیم این مطلب 

را تایید می کند.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
قبلا اعلام کرده بودید چهره های قبلا رد صلاحیت شده 
در انتخابات حضور نیابند اما شــاهد حضــور این افراد 
بوده ایم، گفت: بارها توضیــح دادم که قانون ملاک ما 

است و قانون منعی برای ثبت نام ندارد.
کدخدایی افزود: بنده به جهت توصیه شــخصی نه در 
رابطــه با انتخابات ریاســت جمهوری بلکــه در مورد 
انتخابات مجلس نیز معمولا توصیه هایی به افرادی که 

وضعیت گذشته شان تغییری نکرده، داریم.
ســخنگوی شــورای نگهبان در واکنش بــه خواندن 
بیانیه سیاســی برخــی از داوطلبان بعــد از ثبت نام، 
گفت: خوشبختانه در جمهوری اســلامی ایران از این 
تریبون های مجانی فراوان در اختیار افراد قرار داده شده 
و افراد هم هر چه دلشــان می خواهد مطرح می کنند. 
شــورای نگهبان نســبت به این اظهارات هیچ اظهار 
نظری ندارد اما در مسیر تبلیغات قطعا اگر مطالبی خلاف 

مقررات باشد، آن را مد نظر قرار خواهد داد.
کدخدایی همچنین درباره هزینه کرد انتخاباتی داوطلبان 
تصریح کرد: در مورد هزینه تبلیغات قانون حداقلی وجود 
دارد که اگر خلاف آن قانون باشد در بررسی صلاحیت ها 

مد نظر قرار خواهد گرفت.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به مصوبه شورای نگهبان، 
در روند ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری  مشکلات 

گذشته را نداریم.
ثبت نام از داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری از روز سه 
شنبه ۲۱ اردیبهشت ماه آغاز شده و  این روند تا ساعت 

۱8 روز شنبه ۲۵ اردیبهشت ماه ادامه خواهد یافت.
به گفته سید اســماعیل موسوی دبیر ستاد انتخابات تا 
پایان ســومین روز ثبت نام، ۲۱۱ نفر داوطلب انتخابات 

ریاست جمهوری شده اند.

اخباراخبار

روحانی: همه جناح ها و گروه ها باید در انتخابات شرکت داشته باشند
در شصت و هفتمین هفته افتتاح های جهش تولید مطرح شد؛

 ادعای بلومبرگ 
درباره بازدیدهای 
سرزده ماهانه آژانس 
از ایران

الکاظمی: به روابط مان 
با ایران و عربستان 
افتخار می کنیم

خبرگزاری بلومبرگ در گزارشی مدعی شد که آژانش بین المللی انرژی اتمی سال 
گذشته در هر ماه سه بازدید سرزده از تاسیسات هسته ای ایران انجام می داده است.
به گزارش ایسنا، طبق گزارشی که میان دیپلمات ها به گردش درآمده و به رصد 
بلومبرگ رسیده است، آژانس بین المللی انرژی اتمی در سال ۲۰۲۰ ماهیانه حدود 
سه بازدید سر زده از ایران انجام داده است.در این گزارش همچنین آمده است که 
بازرســی های آژانس  از ایران در سال ۲۰۲۰ تقریبا رکورد زده است.یک پنجم از 

کل ۱۶۱ بازدیدهای سرزده آژانس اتمی در ایران انجام گرفته است.

نخست وزیر عراق با اشاره به توافقات کشورش با ایران و برخی کشورهای دیگر 
گفت که عراق به روابطش با ایران و عربستان افتخار می کند.

به گزارش ایســنا به نقل از الفرات، مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق در 
سخنانی تلویزیونی به مناسبت عید سعید فطر و گذشت یک سال از تشکیل 
دولتش گفت: مذاکرات با ایران برای ساخت راه آهن میان بصره و شلمچه به 
مراحل نهایی خود رسیده است. ما همچنین ۱۵ توافق و تفاهم نامه با اردن و 

مصر درباره انرژی و حمل و نقل امضا کردیم.

وزارت خارجه:

دولت ها به وظیفه خود درمقابله با تداوم جنایات صهیونیستها عمل کنند

فعال سیاسی اصلاح طلب، گفت: به باور من ریشه اساسی 
عقب نشــینی آقای ظریــف این بود که انســجام ملی در 
انتخابات مخدوش نشــود و فضاسازی هایی علیه جامعه و 

جریان انتخابات به وجود نیاید.
محمد عطریانفــر درخصوص رفتارهــای عجیب محمود 
احمدی نــژاد و اظهــارات او پیرامون انتخابــات علیرغم 
عضویت در مجمع تشــخیص مصلحت نظام، گفت: این 
یک ســنت کاملا پسندیده ای اســت که از جانب رهبری 
نســبت به مسئولان ارشد نظام وجود دارد که پس از پایان 
دوران خدمت و ماموریت شــان آن ها را دعوت می کنند به 
عنوان یکی از اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام تا 
از تجربیات و توفیقات و دســتاوردهای گذشته شان بتوانند 

خدمت و مشورتی به کشور و دولت ارائه کنند.
وی افزود: آقای احمدی نژاد هم متناسب با چنین روند کلی 
و سنت حسنه ای که رهبری در پیش می گیرند به عضویت 
مجمع تشخیص در آمدند. لکن این نمی تواند یک امر پایدار 
و دایمی باشــد، طبیعی اســت که اگر هر کدام از اعضای 
مجمع تشخیص ساختارشــکنی را در پیش بگیرد آن هم 
در حالی که خودشان باید در مقام تشخیص مصلحت مورد 
توجه باشــند و ملاک و مبنای فعالیت برای نظام باشــند؛ 

خودشــان بخواهند نظام مســتقر را مخدوش و تضعیف 
کنند و مهمترین رکن مردمســالاری کشور را که انتخابات 
اســت زیرسوال ببرند و به گونه ای رفتار کنند که دلالت بر 
خودپسندی و خودشیفتگی بیش از حد داشته باشد، طبیعی 
است که فاقد صلاحیت برای حضور در آن جایگاه خواهند 

بود.
عطریانفر در ادامه خاطرنشان کرد: من فکر می کنم روندی 
که ایشان در پیش گرفته قطعا از نظر رهبری دور نخواهند 
ماند و به نظرم می رســد که رهبری در اولین فرصت، عذر 
ایشــان را از عضو در مجمع تشــخیص مصلحت خواهد 

خواست.
این فعال سیاســی اصلاح طلب در رابطه با تاثیر اظهارات 
احمدی نژاد بر انتخابــات و اینکه می تواند در میان حامیان 
خود عامل کاهش مشارکت باشــد، بیان داشت: خاستگاه 
طبقاتی آقای احمدی نژاد در ابتدا جریان اصولگرایی بوده اما 

در گام بعد اصولگرایان معتدل و معقول و همینطور بخش 
های مذهبی اصولگرایی از ایشان فاصله گرفتند. همچنین 
بخش هایی از حامیان سال های دور ایشان که تعلق روحی 

و انســجام عملی به مبانی نظام سیاســی ایران دارند و به 
صورت اعتقادی با نظام دررابطه هستند از او فاصله گرفتند 
تا جایــی که حتی می توان گفت امــروز آقای احمدی نژاد 

موقعیت مطلوبی نزد بخش اقلیت تندروهای اصولگرا هم 
ندارد.وی ادامه داد: افراد بسیار اندکی پیرامون او هستند که 
آن ها هم به او اعتقادی ندارند و بیشــتر از باب فضاسازی 
ها اطراف ایشان جمع می شوند با هدف اینکه شاید بتوانند 
در معادلات موجود یک بهره ای برای خودشــان دست و پا 
کنند. ازاین جهت این نکته ای که تاکید می شــود و برخی 
می گویند احمدی نژاد در کشور محبوبیت و مقبولیت به نظر 
من حرف اشــتباهی اســت.عطریانفر در ادامه ابراز داشت: 
به هیچ عنوان ایشــان موقعیــت و وجاهتی در جامعه رای 
مردم، علی الخصوص در بین طبقات متوسط ندارد و در در 
طبقات محروم هم تجربه تلخ عدم توفیقش را مردم محروم 
چشــیده اند. از این جهت فکر می کنم که ابتدا باید باور ما 
این باشد که ایشان چنین موقعیتی ندارد؛ لذا هرحرکتی که 
انجام می دهد هیچ رأیِ را به سمت ایشان هدایت نمی کند. 
اساســاً ایشان نباید به حساب بیاید و هیچ رفتاری از ایشان 

تاثیری در انتخابات پیش رو ندارد.معاون سیاسی وزیر کشور 
دولت ســازندگی در رابطه با عدم کاندیداتوری محمدجواد 
ظریف و فشارهای تندروها علیه او، گفت: موضع گیری های 
افراطی علیه آقای ظریف در عقب نشینی ایشان از ثبت نام 
در انتخابات موثر بود؛ کمااینکه در یادداشــت اخیرشان هم 
در بند آخر به این اشاره کرد و نوشت: دلواپسانی که خیلی 
دغدغه داشتند، خیالشان راحت باشد که بنده از مسئولیتی 
که می خواســتند برعهــده ام بگذارند، فاصلــه گرفتم و به 
اصلاح طلبان جواب منفی دادم و وقتم را صرف منافع ملی 

می کنم«.
وی افزود: به باور من ریشــه اساســی عقب نشینی آقای 
ظریف این بود که انسجام ملی در انتخابات مخدوش نشود 
و فضاســازی هایی علیه جامعه و جریان انتخابات به وجود 
نیاید.عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی درباره 
شــانس رقابت اصلاح طلبان با اصولگرایــان در انتخابات 
ریاست جمهوری، تصریح کرد: اصلاح طلبان و اصولگرایان 
با توجه به اینکه هر دو اردوگاه سیاســی در شــرایط نسبتا 
مساوی هستند، شانس برابری دارند و اینکه چه نتیجه ای 
کسب کنند بیش از هر چیز به برنامه هایی که ارائه خواهند 

کرد و حضور موفق در مناظره های انتخاباتی باز می گردد.

وزارت امــور خارجه با صــدور بیانیــه ای از دولت ها 
و ســازمان های بین المللی خواســت به وظیفه خود 
در راســتای پایان اشــغال و مقابله با تداوم جنایات و 

تجاوزات صهیونیست ها عمل کنند.
به گزارش خبرگزاری مهــر، وزارت امور خارجه امروز 
)جمعه( به مناســبت ســالروز تاســیس رژیم جعلی 

صهیونیستی )یوم النکبه( بیانیه ای صادر کرد.
در این بیانیه آمده است: جمهوری اسلامی ایران ضمن 
محکوم نمودن شــدید اقدامات جنایتکارانه اخیر رژیم 
اشغالگر قدس علیه مردم مظلوم فلسطین، از دولت ها 
و ســازمان های بین المللی می خواهــد به وظیفه خود 
در راســتای پایان اشــغال و مقابله با تداوم جنایات و 

تجاوزات صهیونیست ها عمل نمایند.
متن کامل این بیانیه بدین شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
امروز در حالی سالروز یوم النکبه فرارسیده که فلسطین 
مقاوم و عزیز با دور جدیدی از جنایت های بی شــرمانه 
رژیم غاصب و ضد بشــری صهیونیستی روبرو بوده و 

در خون و قیام است.

7۳ ســال پیــش در ۱۴ می ۱۹۴8 ملت فلســطین با 
دسیســه ای بین المللی، از خــاک و خانه اجدادی خود 
محروم گردیده و به جای آنان رژیمی تروریســتی، و 

مردمی بیگانه جعل شدند.
از آن زمان، صهیونیســت ها، فلسطین غصب شده را 
به پایگاه تروریســم علیه ملت فلســطین و ملت های 
مســلمان منطقه تبدیل کرده اند. در طول این 7 دهه، 
آمریکا و برخی قدرت های جهانی، تمام قد از این رژیم 
خبیث حمایت کرده و چشمان خود را بر روی جنایات 

بی پایان این رژیم تروریستی بسته اند.
صهیونیست ها نیز در سایه این حمایت بی چون و چرا، 
جنایت های ســازمان یافته و اقدامات غیر انسانی بی 
شماری را برعلیه مردم فلسطین و ملل منطقه مرتکب 
شــده اند. صهیونیســت های جنایتکار برخلاف قوانین 
و موازین بین المللی، با زور ســرنیزه، تمامی سرزمین 
فلســطین را غصب کرده، ترکیب جمعیتی آن را برهم 
زده و مردم بومی آن را آواره و مهاجران صهیونیســت 
را جایگزین ساکنان اصلی این سرزمین مقدس کردند.

در حالی که این روزها رژیم اشغالگر قدس در حضیض 
مشروعیت خود به سر می برد، متاسفانه شاهد این دور 
تازه از هتک حرمت اماکن دینی و مقدس بیت المقدس 
و کشتار مردم بی پناه فلسطین توسط رژیم نژادپرست 
صهیونیســتی هســتیم که به فضل پروردگار با پاسخ 
دندان شکن مقاومت مردمی و انتفاضه فلسطین رو به 

رو شده است.
جمهوری اســلامی ایران ضمن محکوم نمودن شدید 
اقدامــات جنایتکارانه اخیر رژیم اشــغالگر قدس علیه 
مــردم مظلوم فلســطین، از دولت ها و ســازمان های 
بین المللــی می خواهــد بــه وظیفه خود در راســتای 
پایــان اشــغال و مقابله با تداوم جنایــات و تجاوزات 

صهیونیست ها عمل نمایند.
جمهوری اســلامی ایــران ضمن اعلام همبســتگی 
با آرمــان بلند فلســطین، تاکید می نمایــد برگزاری 
همه پرسی با مشارکت همه ی ساکنان اصلی فلسطین 
اعم از مسلمان، مسیحی و یهودی با هدف اعمال حق 
تعیین سرنوشــت و تعیین نوع نظام سیاسی مورد نظر، 
تنها راه حل برای حل و فصل بحران فلســطین است. 

بدون شــک تا آن روز تنهــا راه جلوگیری از این ظلم 
دامنه دار و کشتار، شکنجه و تحقیر روزانه فلسطینیان 
توسط صهیونیســت های بیگانه با ارزش های انسانی، 
مقاومت همه جانبه است. وعده نصر الهی نزدیک است 
و مقاومت مشــروع و اخلاقی مجاهدین فلســطینی، 
رژیم جعلی و نامشروع صهیونیستی را وادار به پذیرش 

واقعیت فلسطین عزیز خواهد نمود.
جمهوری اســلامی ایــران به رغم همه دسیســه ها و 
طرح های نمایشــی و خفت بار سازش و همراهی نظام 
ســلطه با جنایت های رژیم صهیونیستی، فلسطین را 
پاره تن و اولویت اول جهان اســلام دانسته و از همه 
دولت هــا و ملت های مســلمان و آزاده می خواهد تا با 
کنار گــذاردن اختلافات، به مثابه امت واحده از حقوق 
حقه فلســطین عزیز در مقابل اشغالگران قدس دفاع 
نموده و تا آزادی کامل قدس شــریف و تشکیل دولت 
مستقل فلســطین از آرمان فلسطین عدول نکرده و با 
همه توان خود به یاری مردم شجاع و صبور فلسطین 

بشتابند.
الا ان نصرالله قریب

رمزگشایی عطریانفر از علت عقب نشینی ظریف از کاندیداتوری

رهبری، عذر احمدی نژاد را خواهد خواست!



3 صنعت-تجارت

شنبه 25 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 773 

شاخص کل بورس در آخرین رو از هفته 
بــا صعود ۹8۰۰ واحــدی در ارتفاع یک 

میلیون و ۱8۹ هزار واحد قرار گرفت.
بــه گزارش پول نیــوز، در معاملات روز 
شــنبه ۱8 اردیبهشــت ۱۴۰۰ شاخص 
بــورس در جریان معامــلات امروز بازار 
ســرمایه ۴هزار و 7۶۴واحد افت کرد. در 
جریان دادوستد های بازار سرمایه بیش از 
۳ میلیارد و ۲۶ میلیون سهم و حق تقدم 
به ارزشــی بالغ بر ۲ هزار و ۶۹۶ میلیارد 
تومــان در بیش از ۲۶۴ هزار نوبت مورد 
دادوســتد قرار گرفت و شاخص بورس با 
افــت ۴ هزار و 7۶۴ واحــدی در ارتفاع 
یک میلیــون و ۱۶7 هــزار و ۴۹8 واحد 
قرار گرفت. بیشترین اثر منفی بر دماسنج 
بازار ســهام به نام نماد هــای معاملاتی 
اجتماعی، صنایع  تامین  ســرمایه گذاری 
پتروشــیمی خلیج و فــارس و پالایش 
نفت اصفهان شد و در مقابل شرکت های 
ملی صنایع مس ایران، بانک پاســارگاد 
و لابراتور داروســازی دکتــر عبیدی با 
افزایش خود مانع افزایش بیشــتر نماگر 
بازار ســهام شدند. شــاخص های اصلی 
بازار سرمایه هم روزی منفی را پشت سر 
قیمت  شاخص  که  به طوری  گذاشــتند؛ 
)وزنــی ــــ ارزشــی( ۱۲۳۹ واحد، کل 
)هم وزن( 8۳۶ واحــد، قیمت )هم وزن( 
۵۴۴ واحــد، آزاد شــناور ۳۰۴۱ واحد و 
شــاخص های بازار اول و دوم به ترتیب 

۱۹۶۱ و ۱۴8۹۱ واحد افت کردند.

روز پــس از آن نیــز شــاخص بورس 
۴هزار و 7۶۴واحــد افت کرد. در جریان 
دادوســتد های بازار ســرمایه بیش از ۳ 
میلیارد و ۲۶ میلیون ســهم و حق تقدم 
به ارزشــی بالغ بر ۲ هزار و ۶۹۶ میلیارد 
تومــان در بیش از ۲۶۴ هزار نوبت مورد 
دادوســتد قرار گرفت و شاخص بورس با 
افــت ۴ هزار و 7۶۴ واحــدی در ارتفاع 
یک میلیــون و ۱۶7 هــزار و ۴۹8 واحد 
قرار گرفت. بیشترین اثر منفی بر دماسنج 
بازار ســهام به نام نماد هــای معاملاتی 
اجتماعی، صنایع  تامین  ســرمایه گذاری 
پتروشــیمی خلیج و فــارس و پالایش 
نفت اصفهان شد و در مقابل شرکت های 
ملی صنایع مس ایران، بانک پاســارگاد 

و لابراتور داروســازی دکتــر عبیدی با 
افزایش خود مانع افزایش بیشــتر نماگر 
بازار ســهام شدند. شــاخص های اصلی 
بازار سرمایه هم روزی منفی را پشت سر 
قیمت  شاخص  که  به طوری  گذاشــتند؛ 
)وزنــی ــــ ارزشــی( ۱۲۳۹ واحد، کل 
)هم وزن( 8۳۶ واحــد، قیمت )هم وزن( 
۵۴۴ واحــد، آزاد شــناور ۳۰۴۱ واحد و 
شــاخص های بازار اول و دوم به ترتیب 

۱۹۶۱ و ۱۴8۹۱ واحد افت کردند.
شــاخص کل بــورس در معاملات روز 
دوشــنبه ۲۰ اردیبهشــت ۱۴۰۰ پس از 
افت ۱۵هــزار و ۵۹۱واحدی شــاخص 
کل )۱.۳درصــد( آن را در ارتفــاع یک 
قرارگرفت  واحــدی  میلیون و ۱۵۱هزار 

و همچنیــن شــاخص کل هــم وزن با 
کاهش ۰.۳درصدی مواجه شــد. آخرین 
درصد  یــک  حداقل  ۱۵نمــاد  قیمــت 
نســبت به قیمت روز قبل آن ها افزایش 
یافتــه و ۴۴۵نماد با کاهش بیش از یک 
درصدی قیمت همراه بوده اند. حقیقی ها 
از  نقدینگی  تومــان  از7۰۰میلیارد  بیش 
بازار خــارج کردند. نماد هــای »اپال«، 
»وتجــارت«،  »شســتا«،  »وپاســار«، 
»فملــی«، »وبصــادر« و »فــولاد« در 
گــروه پرتراکنش های بورس و نماد های 
»وســپهر«، »ذوب«، »دماوند«، »آریا«، 
»بگیلان«، »شگویا« و »تسه« در گروه 
گرفتند.  قرار  فرابــورس  پرتراکنش های 
ارزش کل معامــلات خــرد بــورس و 
فرابورس نیز در مجموع به بیش از هزار 

و ۶۶۰میلیارد تومان رسید.
شــاخص بورس در معاملات روز پس از 
آن بــا روندی مثبت آغــاز به کار کرد و 
نماد های شاخص ســاز مثبــت و متعادل 
معامله می شوند. شــاخص کل بورس با 
۰٫۵۴ درصد رشــد و ۶ هزار واحد مثبت 
در مدار یک میلیــون و ۱۶۳ هزار واحد 
قرار گرفت. ارزش معــالات نیز به هزار 
نفتی،  فرآورده های  رسید.  تومان  میلیارد 
فلزات اساســی و چندرشــته ای صنعتی 
از گروه هــای شــاخص صنعــت بودند. 
موثرترین نماد ها در شاخص با تثیر مثبت 
»فنلی«، »فــولاد« و »فارس« بودند و 
نماد های »حکشــتی« و »اخابر« با تاثیر 

پرتراکنش ترین  بودند.  در شاخص  منفی 
نماد ها فملی، برکت و حکشــتی هستند. 
امــروز  را  معاملــه  ارزش  بیشــترین 
»پالایــش«، »کمنــد« و »دارایکــم« 
داشتند. نکته مهم در بازار، افزایش تقاضا 
و معامــلات مثبت در گروه پالایشــی و 
همچنیــن برچیده شــدن صف فروش 
حکشــتی به عنوان یکــی از نماد های 
تاثیرگذار بر شاخص بود. به نظر می رسد 
بــا ادامه این روند شــاخص امروز بتواند 

رشدی ۵ رقمی را به ثبت برساند.
شــاخص بــورس در شــروع معاملات 
سبزپوش شــد و با صعود ۹8۰۰ واحدی 
در ارتفــاع یک میلیون و ۱8۹ هزار واحد 
قــرار گرفت. شــاخص کل هم وزن نیز 
سبزپوش شــد و با رشــد ۴۵۴ واحدی 
۴۱۹ هــزار و 7۱۰ واحــد را ثبت کرد. 
نماد های فملی، فولاد و فارس بیش ترین 
تأثیر مثبت و نماد های وبانک، شپاکســا 
و کالا بیشــترین اثر منفــی را بر روند 
حرکت شــاخص گذاشــته اند. نماد های 
شپنا، فملی، برکت، خودرو، شتران، فولاد 
و شســتا در گــروه پرتراکنش ترین های 
بورس و نمادهایکزغــال، ذوب، کرمان، 
شــگویا، آریا، بپیوند و بگیلان در گروه 
پرتراکنش ترین هــای فرابــورس قــرار 

گرفتند.
با افت و خیز های این هفته بازار بورس، 
باید دید در هفته آینده چه سرنوشتی در 

انتظار سهامداران است.

مشترکان پرمصرف آب از 
اول خرداد اخطار می گیرند

معاون درآمد و امور مشــترکین آبفا استان تهران 
گفت: از اول خرداد به تمامی مشترکان پرمصرف 
و بدمصرف اخطار ارســال می شــود و در صورت 

تداوم، محدودیت مصرف را اعمال می کنیم.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا و سیما، 
سیدرسول باقری، با اشاره به روند صعودی افزایش 
مصرف آب در پایتخت، گفت: ســناریوهایی برای 
روزهای ســبز، زرد، نارنجی و قرمز تدوین شــده 
اســت و اولویت برخورد با مصارف فضای ســبز 
و بنایــی، مشــترکان تجاری و دولتــی و در آخر 

پرمصرف ها و بدمصرف های خانگی است.
وی با بیان اینکه ۶۰ درصد از مشــترکان تهرانی 
بــالای الگوی مصرف، آب مصرف می کنند، ادامه 
داد: اخطاریه هایــی بــرای این گــروه از مصارف 
خانگی ارسال می شــود و در صورتی که در رفتار 
مصرف خــود تغییری ایجاد نکننــد با محدودیت 
مصرف مواجه می شــوند. الگوی مصرف آب برای 
هر واحد مســکونی در شهر تهران در یک ماه ۱۴ 

هزار لیتر )۱۴ مترمکعب( آب است.
این مقام مسئول اظهار داشت: واحدهای مسکونی 
که تــا ۲8 هزار لیتر )۲8 مترمکعــب( آب در ماه 
مصرف کنند جزو پرمصرف ها و گروهی که بیش 
از ۲8 مترمکعب آب در مــاه مصرف کنند در رده 

بدمصرف های آب استان تهران قرار می گیرند.
باقری با اشــاره به وجود ۱۶ هزار رشــته انشعاب 
بنایی در اســتان تهــران، توضیــح داد: مأموران 
تشــخیص شــرکت آب و فاضلاب استان تهران 
تمامی اشتراکات بنایی را شناسایی و رصد می کنند 
و در صورت شــروع اعمال محدودیت ها، اولویت 
برخــورد و اعمال محدودیت هــا از مصارف بنایی 

آغاز می شود.
به گفته معاون درآمد و امور مشــترکین شــرکت 
آب و فاضلاب اســتان تهران بــا هماهنگی های 
انجام شــده با اســتانداری تهــران، تمامی ادارات 
و نهادهای دولتی این اســتان مکلف هســتند تا 
مصارف خود را ۲۰ درصد نســبت به سال گذشته 

کاهش دهند.

قطعات داخلی خودرو گران شد
باشــگاه خبرنگاران جوان نوشــت: رئیس انجمن 
صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه ســازان خودرو 
کشور از افزایش ۲۵ درصدی قیمت قطعات خودرو 

خبر داد.
محمدرضــا نجفــی منش رئیــس انجمن صنایع 
همگن نیرو محرکه و قطعه ســازان خودرو کشور 
با اشــاره به واردات قطعات ســاخت خودروهای 
چینی به کشــور و تامین قطعات ایــن خودروها 
گفت: اکنون تعدادی خودروهای چینی به صورت 
قطعات جهت مونتاژ وارد کشــور شــده است که 
نحــوه تامین قطعات ایــن خودروها بر عهده وارد 
کننده است و قطعات این خودروها در داخل ساخته 
نمی شود. اکنون ما تنها می توانیم قطعه برای تمام 
خودروهای داخلی را تامین کنیم و خط تولید برای 
قطعات خودروهای داخلی به خوبی فعالیت می کند.
او بیان کرد: اکنون خــط تولید خودروهای جدید 
مانند دنا پلاس اتوماتیک، تارا و شــاهین را داریم. 
هر قطعه ای را اگر قطعه ساز بخواهد می تواند تولید 
کند، اما اگر این قطعه بــرای خودروهای پر تیراژ 
باشد با قیمت مناسب تر خواهد بود و اگر تیراژ تولید 

قطعه کم باشد کمی گران تر می شود.
نجفی منش با اشاره به گران شدن قطعات خودرو 
با توجه بــه افزایش قیمت خودرو تشــریح کرد: 
گران فروشی در حوزه قطعات رخ نداده است بلکه 
افزایــش قیمت خواهیم داشــت و این موضوع از 
یکدیگر جدا هستند، گران فروشی کاملا با افزایش 
قیمت متفاوت است. اکنون با توجه به اینکه قیمت 
مواد اولیه افزایش قیمت داشــته است، در نتیجه 

قیمت کالای نهایی نیز گران خواهد شد.
رئیــس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه 
ســازان خودرو کشور تشــریح کرد: به طور مثال 
فولاد را ما در گذشــته به قیمــت 8 هزار تومان 
می خریدیم، اما امســال به ۲۲ هزار تومان رسیده 
اســت، با این تفاصیل می تــوان گفت که اکنون 
شــاهد افزایش قیمتی ۲۵ درصدی در حوزه قطعه 

خواهیم بود.
نجفی منش ادامه داد: کمبودی در حوزه مواد اولیه 
وجود ندارد تنها مشــکل تغییــر روش خرید مواد 
اســت که قطعه سازان را دچار مشکل کرده است، 
به طور مثال در گذشــته نحوه خرید فولاد اینگونه 
بود که قطعه ســاز میزان نیاز فولاد را درخواست 
می داد و پس از طی کردن فرآیندی میزان نیاز را 
خریداری می کرد، اما اکنون باید در ســامانه بهین 
یاب میزان نیاز را درخواســت دهیم و پس از آن از 

بورس این کالا را خریداری کنیم.
رئیــس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه 
ســازان خودرو کشــور افزود: با توجــه به خرید 
اینچنینی اگر میزان نیاز را از بورس تامین نکنیم، 
بایــد برای تکمیل نیاز به بازار آزاد مراجعه کنیم و 

خرید فولاد از بازار آزاد برایمان گران تر است.
او با اشاره به چرایی گران شدن مواد اولیه تشریح 
کرد: نیاز اســت که قطعــا روش قیمت گذاری در 
کشــور عوض شــود، این روش قیمت گذاری به 
ضرر خودروســاز و قطعه ساز است. قیمت کالایی 
مانند خودرو اگر ارزان اســت باید مایه تفاوت آن 
را مانند نان را دولت بپــرداز که این کار را اکنون 

نمی کند.

رابین هودهای عصر کریپتو 
کیستند؟

محمد آقایارلو-روزنامه نگار
اختصاصی/ رابین هودهای عصر کریپتو کیستند؟

به گزارش مملکــت آنلاین، کریپتو اقتصاد جهان 
را بلعیده و حالا دیگر نوبت به ماه و مریخ رســیده 
اســت. اقتصاد جهان از جیب دولت ها و حکومت 
ها بیرون کشیده شده و در مشت ملت ها جا به جا 
می شود. دیگر سود حاصل از این انباشت بی نظیر 
ســرمایه، در حساب ۱ درصدی های وال استریت 
نمیخوابد و سود عادلانه در میان ۹۹ درصدی های 

جهان توزیع میشود.
از روستاهای مرزی بلوچستان تا برج سر به فلک 
کشیده جی پی مورگان و تسلا و صحرای آفریقا، 
هر کجای دنیا که باشــی، میتوانی تلاش کنی تا 

سهم ات را از اقتصاد جهان و زندگی بگیری! 
اما در وانفســای دلقک های اینســتاگرامی پکیج 
فروش و کلاهبردارهای عصر نوین، رابینهود های 
دوران کریپتــو که در میان کندل ها و کانال های 
مثبت و منفی ســالهای دور موهایشــان را سفید 
کرده اند، حالا کورســوی امید اکوسیستم اقتصاد 

بحران زده ایران شده اند.
»ظهر هــای کریپتویی« یکــی از میعادگاه های 
توزیع ســرمایه واقعی مخ هــای کریپتو در ایران 
اســت. این روم را میتوان نقطــه اتصال اعضای 
تیم باســوادهای خیرخواه ارزهای دیجیتال ایران 

دانست. 
نخبگان واقعی اقتصاد عصر جدید که ساعت ها و 
ســاعت ها برای آموزش و یاد دادن ماهی گیری 
به مردم ایران از این مارکت قریب به سه تریلیون 
دلاری تلاش میکنند، واقعــا رابینهود های عصر 

کریپتو هستند.
کلاب هاوس بســتر تشــکیل کلاس های درس 
آنهاســت. هزاران نفر از مردم ایــران بدون آنکه 
ریالی بپردازند، ساعت ها و ساعت ها در ظهرهای 

کریپتویی معامله گری عاقلانه را می آموزند. 
رفته رفته به ابعاد و نیمکت های این کلاس درس 
مجازی افزوده می شــود. قریب به اتفاق کاربران 
ظهرهای کریپتویی، نهنگ های بازار نیســتند، اما 

امیدوارند! 
سرمایه واقعی آن ها هرچقدر هم محدود و اندک 
باشــد، رابینهود ها آن ها را به آینده امیدوار کرده 
اند. کارگری که شــغل خود را در میان محدودیت 
های کرونا از دســت داده یا مــادری که نمیداند 
چگونــه باید با حقوقی انــدک هزینه خانواده خود 

را تامین کند، حالا همگی امیدوارند. 
آن ها تشــنه یاد گرفتن هســتند و بــا تمام توان 
ریســمانی که از آسمان برایشــان آویزان شده را 

چسبیده اند. 
رابینهــود های عصر کریپتــو، توزیع کننده دانش 
هســتند نه توزیع کننــده پول و ســیگنال. آنها 
میخواهنــد این چرخــه دیوانه وار تولید ســود و 
سرمایه، به دست پایین ترین اقشار جامعه در ایران 

برسد.
از آنجایــی که آن ها این دانــش و توانایی را به 
صورت رایگان توزیع میکنند و کالایی که عرضه 
میکنند، به جرات با کیفیــت ترین کالای موجود 
اســت، به ســختی مورد حمله اســکیمرها قرار 
میگیرند. تصمیم آنها این است که بدون توجه به 
حاشــیه ها صرفا بر روی کار آمــوزش و افزایش 

آگاهی خود تمرکز کنند. 
آن ها عاشق ایران اند، وگرنه شرکت های سرمایه 
گذاری ارزهای دیجیتال یا غولهای سرمایه گذاری 

غربی دیوانه وار به دنبال چیدنشان هستند.
رابین هودهای عصــر کریپتو شــبانه روز خود را 
وقف آمــوزش عادی ترین ایرانیهای مشــتاق به 
یادگیری کرده اند. کاراکترهای ماورایی همیشــه 
در قاب سینما نیستند. هر انسانی که انسانی دیگر 
را امیدوار کند، قهرمــان واقعی روزهای نا امیدی 

است.

یادداشتاخبار

پایان سبز شاخص بورس و شوک به سهامداران
بررسی عملکرد بازار سرمایه در هفته جاری 

 ظرفیت تجارت
 10 میلیارد دلاری 
ایران و سوئیس با 
اجرای برجام

برداشتن تحریمها 
به ضرر تولید 
داخلی نیست

 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و سوئیس با بیان اینکه پس از احیای برجام 
دو کشــور ظرفیت بالقوه ۱۰ میلیارد دلاری برای تجــارت دارند، گفت: در حال 
آماده سازی هیات های تجاری برای برقراری روابط بازرگانی مجدد با سوئیس بوده 

و آمادگی پذیرش تجار این کشور در ایران را نیز داریم.
»شریف نظام مافی« روز جمعه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه ایران و 
سوییس در دهه های گذشته ارتباط خوبی را با یکدیگر داشتند، اظهار داشت: سابقه 
تاریخی دو کشور نشان از همکاری دو طرفه دارد و حتی در زمان دفاع مقدس نیز 

سوییس از جمله کشورهایی بود که به ایران کمک های بسیاری کرد.

یک کارشناس حوزه کار بر ضرورت گسترش تبادلات جهانی تاکید کرد و گفت: در 
بحث واردات از خارج به جای اینکه به محصولات خارجی وابسته شویم و صرفا وارد 
کننده تلویزیون و لوازم خانگی باشیم باید دانش فنی آنها را وارد کنیم و با تکیه بر این 

دانش به سمت تقویت تولید داخل برویم.
حمید نجف در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: در تمام دنیا مناسبات و روابط تجاری 
و اقتصادی میان کشــورها وجود دارد و ما نیز باید از این مراودات به بهترین شکل 

استفاده کنیم و در این زمینه به سراغ بخشهای زیربنایی و صنایع مادر برویم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

چرا وقتی سایر تولیدکنندگان مالیات می پردازند مناطق آزاد معاف باشند

دومین نفت کم هزینه جهان در ایران تولید می شود

تولید یک بشکه نفت برای تولیدکنندگان چقدر آب می خورد؟

سرمایه بیمه رازی با افزایش ۶۰۰درصدی به ۲۲۰۰ میلیارد تومان رسید

مرحبا بیان کرد: چرا وقتی که سایر تولیدکنندگان 
این مالیات را می پردازند؛ مناطق آزاد معاف باشند. 
معافیت های دیگری برای تشویق سرمایه گذاری و 

تجارت در این مناطق وجود دارد.
به گــزارش پول نیــوز، غلامرضــا مرحبا، عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی در 
خصوص حذف معافیت مالیات بر ارزش افزوده در 
مناطق آزاد گفت: معافیــت مالیاتی صرفا یکی از 
تسهیلاتی اســت که به فعالان در مناطق آزاد در 

یک دوره زمانی اختصاص می یابد.
مرحبا با بیان این که معافیــت مالیاتی در مناطق 
آزاد دائمی نیســت، افزود: در جهت شــکل گیری 
مناطق آزاد و جذب سرمایه گذار این معافیت ها در 

نظرگرفته می شود.
وی ادامه داد: مالیات حق دولت، مبنا و وســیله ای 
برای اداره کشــور است. در حال حاضر درآمدهای 
مالیاتی برای اداره کشور کافی نیست و بسیار رقم 

پایینی است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: باید 
بــا اخذ مالیات به روش های مختلف، بدون اتکا به 
نفت حقوق کارمنــدان را پرداخت کنیم و از محل 
این درآمدهــا برای امور عمرانی و جاری کشــور 
هزینه کنیم.مرحبا بیان کــرد: باید با جلوگیری از 
فرار مالیاتی، روش های نوین وصول مالیاتی را در 
کشــور به کار گیریم. ضمن این که منابع مالیاتی 

جدید شناسایی و قوانین نیز باید اصلاح شود.
وی گفــت: مالیات بر ارزش افــزوده جزء قوانین 

کشور اســت و باید در سراسر کشور رعایت شود. 
چرا وقتی که ســایر تولیدکننــدگان این مالیات را 
می پردازند؛ مناطق آزاد معاف باشــند. معافیت های 
دیگری برای تشــویق ســرمایه گذاری و تجارت 
در این مناطق وجود دارد.نماینده مردم آســتارا در 
مجلس گفت: در خصوص سیاســت های مالیاتی 
باید عدالت را در نظر گرفتــه و از تمام بنگاه های 
تجاری که مطابق قانون ملزم به پرداخت هستند، 

مالیات دریافت کنیم.

تولید یک بشکه نفت چقدر هزینه دارد؟ شاید این سئوال برایتان پیش 
آمده باشــد که هزینه هر بشکه نفتی که کشورهای تولیدکننده به بازار 
عرضه می کنند، چقدر اســت و تولیدکننده ها در نهایت چقدر سود می 

برند.
خاطــره وطن خواه- هرچند آخرین گزارشــی که در ایــن رابطه وجود 
دارد،مربوط به مارس ۲۰۱۹ و قبل از شــیوع بیماری کروناســت،اما با 
توجه به روند افزایشی قیمت نفت به نظر می رسد اگر هم افزایشی در 

هزینه های تولید رخ داده باشد،چندان قابل توجه نیست.
ونزوئــلا بزرگترین دارنده ذخایر نفت دنیاســت.میزان ذخایر نفت این 
کشور ۳۳۰۰ میلیارد بشــکه تخمین زده می شود. ونزوئلا بیش از ۲۱ 
درصد از کل ذخایر دنیارا در اختیار دارد.پس از این کشــور عربســتان 
ســعودی با ۲۶7 میلیارد بشکه و ۱۹ درصد از کل ذخایر دنیا،در جایگاه 
دوم قرار دارد.جدول زیر دربردارنده میزان ذخایر ۱۵ کشور بزرگ دارنده 
ذخایر نفتی در جهان اســت. ایــران در این رده بندی جهانی چهارمین 
کشور دارنده ذخایر نفتی است . در این فهرست میزان ذخایر نفتی ایران 

۱۵8 میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه اعلام شده است.

ایران سومین کشور دارنده ذخایرنفتی دنیا با ۲۵۱ میلیارد بشکه،نزدیک 
به ۱۵ درصد از کل ذخایر نفتی دنیا را بخ خود اختصاص داده است.پس 
از ایران کاناد با ۱۶۹ میلیارد و عراق با ۱۱۵ میلیارد بشکه در رده های 

چهارم و پنجم دارنده ذخایرنفت دنیا قرار دارند.
با این حال همیشــه حجم ذخایر بالقوه نشــان دهنده سودآوری برای 
دارندگان نفت نیســت. در بسیاری از کشورها پروسه تولید نفت پیچیده 
اســت و به فاکتورهایی مثل پیچیدگی های زمین شناســی و یا هزینه 
های سربار دیگری بستگی دارد.بنابراین مجموع هزینه های تولید نفت 

در کشورهای مختلف بصورت قابل توجهی متفاوت است.
البته تولیدکنندگان نفت در قاره آســیا و در حاشیه خلیج فارس را باید 
کشــورهایی استثنایی از این منظر دانســت چرا که تولید نفت در این 
منطقه بنا بر دلایلی که اعلام شــد، یعنی موقعیت زمین شناســی و ... 

هزینه هایی بسیار پایین تر از دیگر نقاط جهان دارد.
جدول زیر در بردارنده هزینه تولید نفت در کشــورهای مختلف جهان 
اســت. ســتون اول تنها هزینه تولید را در بردارد و ستون دوم تمامی 
هزینه ها با احتســاب هزینه های اداری و حمل و نقل و البته ،مالیات را 

در بر می گیرد.بررسی ها نشان می دهد که در میان تولیدکنندگان نفت، 
کمترین هزینه تولید یک بشکه نفت متعلق به عربستان سعودی است.

مجموع هزینه ی تولید یک بشــکه نفت در عربستان با احتساب هزینه 
حمل و نقل،مالیات و ســایر هزینه های اداری حدود 8.۹8 دلار در هر 
بشــکه برای این کشــور هزینه دارد.پس از عربستان، ایران و عراق به 
ترتیب ۹.۰۹  و ۱۰.۵7 دلار هزینه در تولید هربشــکه در جایگاه های 
بعدی قرار دارند. اتفاقا این سه کشور یعنی عربستان، ایران و عراق هر 
ســه از بزرگترین دارندگان ذخایر نفتی در جهان تلقی می شــوند . این 
آمار نشان می دهد تولید نفت در ایران تا چه اندازه اقتصادی است . هر 
چند به واســطه تحریم های آمریکا علیه ایران ، نفت ایران با دشواری 
به دست مشتریان می رسد اما اخبار منتشره و روند مذاکرات حکایت از 

آغاز شمارش معکوس برای بازگشت ایران به بازار جهانی نفت دارد.
در مقابل،هزینــه تولید هر بشــکه نفت برای ونزوئــلا با وجودی که 
بیشــترین ذخایر نفت دنیا را داراســت،۲7.۶۲ دلار تمام می شود.برای 
کشــوری مثل آمریکای جنوبی پروســه تولید نفت بسیار پیچیده تر از 

تولید نفت در سایر کشورهاست.

دکترعلــی جباری مدیرعامل شــرکت بیمه رازی 
با اعلام افزایش ســرمایه این شرکت گفت: بیمه 
رازی با ثبت سرمایه ۲۲۰۰۰ میلیارد ریال جزو سه 

شرکت اول صنعت بیمه قرار می گیرد .
دکتر جباری در آستانه عید سعید فطر خبر افزایش 
سرمایه و ارتقای سطح توانگری شرکت را بعنوان 
مژده به خانواده بزرگ رازی اعلام کرد و با اشــاره 
بــه اینکه بیمه رازی مجوز افزایش ســرمایه ۶۰۰ 
درصدی را از سازمان بورس و بیمه مرکزی ایران 
گرفته اســت ، گفت : کسب این توفیق و دستاورد 
بزرگ در راســتای تحقق بخشــی به چرخش ها، 
اهداف و راهبردهای شــرکت بیمه رازی می باشد 
که بر اســاس برنامه ریزی اولیه صورت گرفته در 
هنگام قبول مســئولیت اینجانــب در بیمه رازی، 
افزایش ســرمایه شــرکت یکی از قدم هائی زیر 
بنایی بــرای اوج و جهش بیمــه رازی در صنعت 
بیمه برداشته شد. ایشان در ادامه با تبیین چگونگی 
انجام این موضوع با اهمیت که طی یک پروســه 
کوتاه مدت صورت گرفته است را حاصل تلاش و 
هماهنگی سهامداران عمده، اعضای هیات مدیره، 

مدیرعامل و مدیران ستادی دانست .
وی گفت : هدف اصلی ما انجام افزایش ســرمایه 

تــا ۳۰۰۰۰ میلیارد ریال به عنوان اولین شــرکت 
بیمه ای بوده است و در حقیقت انتظار ارکان بیمه 
رازی، افزایش سرمایه شــرکت تا سقف مبلغ سه 
هزار میلیارد تومان می باشــد که این امر با همین 
تلاش و پیگیری به فضــل الهی در آینده نزدیک 

محقق خواهد شد.
مدیرعامل بیمه رازی افزود : تحقق نقشه راه جدید 

شــرکت، اهداف، اســتراتژی ها و عملیاتی شدن 
چرخش های استراتژیک شعبه محوری و نماینده 
محــوری، نیازمند ارتقای ســطح توانگری مالی و 
افزایش ســهم نگهداری شرکت می باشد تا شبکه 
نمایندگی بیمه رازی برای جذب پرتفوی درمذاکره 
با مشــتریان حرفی برای گفتن داشته باشند و به 
پرسش سطح توانگری مالی و سهم نگهداری بیمه 

رازی که چه میزان است ؟ با قدرت سطح توانگری 
بالا را اعلام می کند.

جباری با بیان اینکه با این افزایش سرمایه نسبت 
توانگــری بیمــه رازی از۱۰۲ درصد بــه بیش از 
۵۰۰ درصــد افزایش می یابد ، یاد آورشــد : طبق 
برنامه ریزی انجام شده، شــرکت بیمه رازی باید 
دربین پنج شــرکت اول از نظرمیزان سرمایه قرار 
می گرفته اســت اما با این دســتاورد دربین ســه 
شــرکت اول قرار گرفت و بر اساس چرخش های 
استراتژیک تدوین شــده برای حضور قدرتمند در 
بازار بیمه کشــور، جذب پرتفوی، فعالیت و ارتقاء 
جایگاه شــرکت، در صنعت بیمــه، زمینه بیش از 

گذشته مهیا گردیده است.
وی با تاکید بر نقش حیاتی شــبکه فروش درتولید 
حق بیمه ومشــتری مداری گفــت : برای تحقق 
ارتقای جایگاه شــبکه نمایندگی که بازوی اصلی 
شــرکت در بازار رقابت می باشد ، نیازمند دگرگون 
سازی در روند فعالیت ها بودیم و باوردارم با آماده 
سازی بســتر فعالیت برای شبکه فروش به زودی، 
اهداف و برنامه های ابلاغی بیمه رازی تحقق می 
یابد و شــرکت بیمه رازی به جایــگاه واقعی خود 

دست می یابد.

افزایش حق مسکن 
کارگران به 450 هزارتومان 

بالاخره تصویب شد
افزایش حق مسکن کارگران از ماهانه ۳۰۰ هزارتومان 
به ماهانــه ۴۵۰ هزارتومان بالاخره امــروز در دولت 
تصویب شــد و طبق قانون کارفرمایان مکلف هستند 

مابه التفاوت فروردین ماه را نیز پرداخت کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، اوایل فروردین ماه سال جاری 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مصوبه شــورای عالی 
کار در مورد افزایش حق مسکن کارگران از ماهانه ۳۰۰ 
هزار تومان به ماهانه ۴۵۰ هزار تومان را با قید فوریت 
جهت تصویب نهایی به هیأت دولت ارســال کرده بود 
کــه این مصوبه نهایتاً امروز در جلســه دولت به تأیید 

نهایی رسید.
طبق مصوبه شــورای عالی کار، ایــن افزایش باید از 
فروردین ماه در دستمزد کارگران اعمال شود از این رو 
هر زمانی که در دولت تصویب شــود، باید مابه التفاوت 
ماه های قبل از آن توسط کارفرما به کارگر پرداخت شود؛ 
یعنی امسال کارفرما در حقوق اردیبهشت ماه علاوه بر 
اعمال حق مســکن ۴۵۰ هزار تومانی، باید ۱۵۰ هزار 
تومان نیز مابه التفاوت بابت حق مسکن فروردین ماه را 
به کارکنان خود پرداخت کند.البته این در حالیست که 
تجربه سال گذشته نشان داده است که برخی کارفرماها 
توجهی به این موضــوع نکرده و مابه التفاوت ماههای 

قبل از تصویب را پرداخت نمی کنند.



گزارش

دیدار ســنتی پرســپولیس و اســتقلال با برتری شــاگردان 
گل محمدی تمام شــد و پرسپولیس به صدر جدول لیگ برتر 

صعود کرد.
به گزارش ایســنا، از هفته بیســت و ســوم لیگ برتر ایران، 
پرسپولیس و استقلال از ســاعت ۱۹:۳۰ به میدان رفتند که 

این دیدار حساس با یک گل به نفع پرسپولیس تمام شد.
عیســی آل کثیــر در دقیقه ۵۵ تنها گل پرســپولیس در این 
مســابقه و اولین گل خود در داربی به ثمر رســاند تا نوار سه 

تساوی متوالی در داربی پاره شود.
با این پیروزی، پرسپولیس ۴۵ امتیازی شد و به علت تفاضل 
گل بهتر نســبت به ســپاهان به صدر جدول راه یافت. این 
در حالی اســت که سرخپوشــان یک بازی کمتر نســبت به 
رقیب خود دارند.  اســتقلال هم با این شکست و با ۳۴ امتیاز 
رتبه سوم را از دســت داد و تا جایگاه پنجم جدول رده بندی 

لیگ برتر سقوط کرد.
یحیی گل محمدی بعد از چهار تســاوی متوالی در داربی به 
عنوان سرمربی، به نخستین پیروزی خود دست یافت و فرهاد 

مجیدی نخستین شکست خود را متحمل شد.
گزارش بازی

استقلال بازی را تهاجمی آغاز کرد و در دقایق ابتدایی،مهدی 
قائدی در محوطه جریمه صاحب توپ شــد و با خطای عمد 
که از دید داور پنهان ماند توپ را از او گرفتند!!در این صحنه 
وحیــد امیری پای خود را روی پای مهدی قائدی گذاشــت 
که این خطای عمد اعتراض آبی پوشــان و بی توجهی داور 
را به دنبال داشــت. در این صحنــه وحید امیری پای خود را 
روی پای مهدی قایدی گذاشت که اعتراض آبی پوشان را به 
دنبال داشــت. در دقیقه پنج موقعیت دیگری نصیب استقلال 
شد که شوت مطهری توســط حامد لک دفع شد و در ادامه 
شوت قایدی در مقابل دروازه خالی به اوت رفت اما داور این 
موقعیت را آفساید اعلام کرد.با گذشت دقایق ابتدایی، هر دو 
تیم روی به بازی خشــن آوردند و بازی مداوما با سوت داور 
مســابقه متوقف شد. در دقیقه ۱۶ استقلال روی کار تیمی و 
همکاری قایدی و غفــوری در داخل محوطه جریمه صاحب 
فرصت شد اما تعلل بازیکنان آبی پوش و رسیدن سرخپوشان، 
این موقعیت را این تیم گرفت و در نهایت داور ضربه مطهری 
به ســمت دروازه لک را در موقعیت آفســاید تشخیص داد.از 
ابتــدای بازی، داور بارها بــازی را به علت خطای هر دو تیم 
متوقف کــرده و در این بین هر دو تیم به طور مکرر با داد و 
فریاد به تصمیمات داور اعتــراض کرده اند و این موضوع در 
ورزشــگاه خالی از تماشاگر آزادی بیش از هر چیزی به چشم 
آمده اســت.در دقیقه ۲۶، مهدی ترابی با شوت فنی و محکم 
خود دروازه رشــید مظاهری را تهدید کرد که توپ با اختلاف 
بســیار اندک از بالای دیرک افقی عبــور کرد. در دقیقه ۳۰، 
ارســلان مطهری جواب این شــوت را داد که ضربه محکم 
او دقیقــا به جایی رفت که حامد لک قرار داشــت. در دقیقه 
۳۵، همکاری سرخپوشــان روی توپ هــای هوایی، منجر به 
خلق موقعیت گل توسط مغانلو برای نوراللهی شد که یزدانی 

زودتر این توپ را دفع کرد. بازی برخلاف ســه داربی گذشته 
که هر یک چهار گل در برداشــت، هیــچ موقعیت خطرناک 
صددرصدی برای دو تیم نداشت و در عوض ۲۰ بار بازیکنان 

دو تیم در نیمه نخست مرتکب خطا شدند!
با آغاز نیمه دوم، ارســال تصادقی یزدانی پشت سر مدافعان 
پرســپولیس به مهدی قایدی رســید و او در حمله محاصره 
سرخپوشــان و از زاویه بسته، به ســمت دروازه حریف شوت 
زد کــه ضربه او با دخالت حامد لک برگشــت داده شــد. در 
دقیقه ۵۰، برخورد توپ ارسالی از سوی نادری به روی دروازه 
سرخپوشان به سر فرشاد فرجی برخورد کرد که در این صحنه 

هم استقلالی ها به خطای پنالتی اعتقاد داشتند.
در دقیقه ۵۵، شــوت محکم و زمینی شهریار مغانلو به سمت 
دروازه استقلال با شیرجه مظاهری به صورت ناقص دفع شد 
و در بازگشــت آل کثیر دروازه استقلال را گشود و پرسپولیس 
را پیش انداخت. بعد از گل، پرسپولیس عقب نشست و تلاش 
استقلال برای خلق موقیت گل، در دقیقه ۶۴، جواب داد ولی 
دیاباته قدر کار تاکتیکی هم تیمی های خود را ندانست و توپ 

را به آسمان زد.
در دقیقه 8۲، ارسال مهدی قایدی از روی نقطه کرنر به روی 
دروازه، با ضربه ناقص یکی از بازیکنان اســتقلال همراه بود 
و در بازگشت مجددا به یزدانی رسید که ضربه سر او از روی 
خط دروازه پرســپولیس توسط یکی از بازیکنان این تیم دفع 
شــد. در دقیقه 88، باز هم اســتقلال خطری را روی دروازه 
پرســپولیس ایجاد کرد اما دیاباته قدر ارســال خوب غفوری 

را ندانست.
در اواخر مسابقه، تکل محمد نادری رو پای بازیکن پرسپولیس، 
باعث بالا گرفتن درگیری در مسابقه شد و بازیکنان به سمت 
همدیگر حمله کردند. بعد از آرام شدن درگیری توسط مربیان 
و سرپرســتان دو تیم، محمدرضا اکبریان به فرشاد فرجی از 
پرسپولیس و احمد موســوی، بازیکن نیمکت نشین استقلال 

کارت قرمز نشان داد.
 ترکیب پرســپولیس: حامد لک )کارت زرد(، ســیامک نعمتی 
)فرشــاد فرجی ۴۶(، وحید امیری )کارت زرد(، ســید جلال 
حســینی، محمد حسین کنعانی زادگان، احمد نوراللهی، کمال 
کامیابی نیا )میلاد سرلک ۴۶(، مهدی ترابی، احسان پهلوان، 
شــهریار مغانلو )کارت زرد( )علی شجاعی 8۲( و عیسی آل 

کثیر )کارت زرد(.
ترکیب استقلال: رشید مظاهری، محمد نادری، محمدحسین 
مرادمند )شــیخ دیاباته ۶۰(، ســیاوش یزدانی، عارف غلامی 
)محمد دانشگر ۹۰(، مسعود ریگی، مهدی مهدی پور )داریوش 
شجاعیان 8۰(، مهدی قایدی، وریا غفوری، ارسلان مطهری 

)آرمان رمضانی ۹۰( و هرویه میلیچ )فرشید اسماعیلی ۶۰(.
 نظر ۵ کارشــناس داوری دربــاره نیمه نخســت داربی ۹۵  
نوید مظفری: پنالتی بود -رســول فروغــی: داور باید پنالتی 
اعلام می کرد -جعفر خوشــرو: داور اشتباه کرد و پنالتی باید 
اعلام می شد -حیدر ســلیمانی: خطا و پنالتی صورت گرفت. 

-تورج حق وردی: امیری مرتکب پنالتی شد.

میزان خرید ملک از ســوی ایرانی ها در کشور 
ترکیه تنها در سه ســال افزایشی ۱۰ برابری را 

تجربه کرده است.
در حالی ایرانی ها در ســال گذشــته میلادی 7 
هزار و ۱8۹ ملک در ترکیه خریداری کردند که 
طبق آمارهای ارائه شــده در سال ۲۰۱7 حجم 

خرید ملک در محدوده 7۰۰ واحد بوده است.
 این افزایــش ۱۰ برابری، درســت در مقطعی 
رخ داده اســت که ایران با یکی از سخت ترین 
دوره هــای تحریمی روبرو بــوده و در نتیجه ی 
تشدید تحریم های آمریکا، ایران با بحران ارزی 

شدیدی روبرو بود.
 طبق برآوردهای صورت گرفته تا پیش از سال 
۲۰۱7 حجم خرید ملک از ســوی ایرانی ها هر 
چند بالا بود اما در محدوده ۶۰۰ تا 7۰۰ واحد در 
ســال قرار داشت اما درست از سال ۲۰۱8 تعداد 

خریداران با افزایشی شدید مواجه گردید.
 بســیاری از کارشناسان ریشــه این افزایش را 
در سیاســت های اعلامی دولت ترکیه جستجو 
می کننــد و معتقدنــد این رشــد فزاینده زمانی 
حاصل شــد که ترکیه اعلام کرد بیش از هفت 
هزار خارجی از صد کشور جان به واسطه خرید 
ملک در ترکیه حق شهروندی دریافت کرده اند. 
این آمــار محدوده زمانی از ســال ۲۰۱7 را در 
برمی گیرد.   از سوی دیگر افت ارزش لیردر برابر 
دلار و تورم مهار شده ی بخش مسکن در ترکیه 
نیز در افزایش شمار خریداران تاثیر داشته است.

مسعود خوانســاری،رییس  اتاق بازرگانی تهران 
اما با بیان اینکه فرار ســرمایه از کشور و خرید 
واحدهای مســکونی توســط ایرانیان در دیگر 
کشــورها باید عارضه یابی جدی شــود افزود: 
ایرانی ها رتبه نخســت خرید واحد مسکونی در 
ترکیه را به خود اختصاص داده اند و کشورهایی 
مانند روسیه و عراق در رده های بعدی قرار دارند، 
همچنین ایرانیان برای خرید واحد مسکونی در 
دیگر کشــورها از جمله تاجیکستان و گرجستان 

نیز اقدام کرده اند.
جهش خرید ملک در آینه آمار

 بررسی ها نشان می دهد در سال ۲۰۱8 میلادی 
سه هزار و ۶۵۲ ملک از سوی ایرانی ها در ترکیه 
خریداری شده است. این رقم در سال ۲۰۱۹ به 
۵ هزار و ۴۲۳ واحد مسکونی افزایش یافت و در 
سال ۲۰۲۰ با افزایشی ۲۵ درصدی، حجم خرید 
ملک از ســوی ایرانی ها برابر با 7 هزار و ۱8۹ 

مورد گزارش شد.
 حالا نیز در ســه ماهه ابتدایی سال ۲۰۲۱ نیز 
شــمار خریداران ایرانی همچنان بالاســت. در 
این دوره زمانی ۱۵۹۹ ملک توســط ایرانی ها 
در ترکیه خریداری شــده اســت اما دلیل اقبال 
گســترده ایرانی ها بــه خرید ملــک در ترکیه 

چیست؟
رضــا کامی، عضــو و دبیر هیات رییســه اتاق 
بازرگانــی تبریز در گفتگو بــا خبرآنلاین تاکید 
می کند، خریــد ملک توســط ایرانی ها چندان 
ربطی به اصل موضوع ندارد، منظور این اســت 
که ایرانی ها با هدف داشــتن خانه ای در ترکیه 
دســت به خرید نزده اند بلکه هدف اصلی شــان 
از این اقــدام، دریافت پاســپورت ترکیه و حق 

شهروندی در این کشور است.
 وی در توضیح این مطلــب افزود: مزایایی که 
پاسپورت ترکیه ای در جهان و منطقه دارد سبب 
شده است برخی احساس کنند می توانند از این 
مزیت ها بهره ببرند البته درباره مزایای پاسپورت 

ترکیه تا حدی بزرگنمایی نیز می شود.
 وی با اشــاره بــه اینکه دولت ترکیــه برنامه 
مسنجمی برای جذب ســرمایه های خارجی در 
حوزه ملک تدارک دیده است، گفت: نباید بیش 
از حد خوشــبین یا بدبین بود. ترکیه این برنامه 
را تنها برای سرمایه گذاران ایرانی تدارک ندیده 
اســت، بلکه از تمامی کشــورها، حتی از اروپا و 
روســیه، افرادی اقدام بــه خرید ملک در ترکیه 
کرده اند. آمارها نیز نشــان می دهد حجم فروش 
ملک به خارجی ها در ۵ سال گذشته از ۲۲۰ هزار 

واحد عبور کرده اســت و در میان این ســرمایه 
لیبیایی،  اتباع عراقی، ســوری،  گذاران خارجی 
افغــان، تاجیک، آذربایجانی، روســی و اروپایی 

دیده می شوند.
در این میان نکته مهم اینجاست که مدتی است 
ایرانی ها صدرنشــین فهرست خریداران خارجی 
ملک در ترکیــه هســتند و برنامه ریزی دولت 
ترکیه نیز بر این نکته اســتوار اســت که حجم 
فروش ملک بــه خارجی ها را به ۵۰ تا ۶۰ هزار 

واحد در سال برساند.
حمایت ویژه از صنعت ساختمان سازی در ترکیه

 رضا کامی، در بخش دیگری از سخنانش درباره 
برنامه های خاص دولت ترکیه نیز توضیح داد و 
گفت: صنعت ساختمان ســازی در ترکیه صنعتی 
بســیار مهم و اشتغال زاســت و دولــت ترکیه 
حمایت های ویژه ای را از این صنعت در دســتور 

کار دارد.
 وی با اشــاره به اینکه اشتغال زایی این بخش 
برای ترکیه، خصوصا در دوران اخیر کرونا بسیار 
حیاتی و بااهمیت اســت، گفــت: دولت ترکیه 
می دانــد که اگر دســت از حمایت از این بخش 
بردارد، شــرکت های متعددی با ورشکســتگی 
روبرو می شــوند و حجم بیکاری در این کشور 
افزایش خواهد یافت از این رو صنعتی سازی را 
در دســتور کار قرار داده و با حمایت ویژه از این 
بخش تلاش دارد سرمایه های خارجی را از این 
طریق وارد کشورش کند. در این میان ایرانی ها 
نیز به واســطه اهمیت دریافت حق شهروندی و 
پاسپورت ترکیه ای، به خرید ملک رو آورده اند. به 

گفته وی اســتانبول، ازمیر و آنکارا محبوب ترین 
شهرها برای ایرانیان در حوزه خرید ملک است.

چه باید کرد؟
 کامی با اشــاره به اینکه سیاســت های قهری 
نمی تواند مانعی بر سر راه خروج سرمایه از ایران 
باشــد، گفت: بی تردید برنامه ریــزی اقتصادی، 
بازگردانــدن ثبات اقتصــادی و همچنین ایجاد 
شرایطی برای ورود سرمایه های خارجی به بازار 
مسکن ایران می تواند چون مانعی در این حوزه 

عمل کند.  
 وی با تاکید بر اینکه ثبات اقتصادی در ترکیه، 
اتفاقا امنیتی نســبی را برای سرمایه گذار ایرانی 
ایجاد کرده اســت، گفت: در رفتن لنگر نرخ ارز 
در ایران همواره موجبات ریزش ارزش پول ملی 
را فراهــم می کند اما در ترکیــه ثبات اقتصادی 
سبب می شود افرادی که دست به سرمایه گذاری 

زده اند در نهایت ضرر چندانی نکنند.
 او که پیش از این ریاســت اتاق مشترک ایران 
و ترکیه را بر عهده داشــته است، گفت: افزایش 
قیمت ملک در ایران نیز طی سال های اخیر خود 
چون محرکی برای خروج سرمایه ملکی از ایران 
عمل کرد.این نکته را مصطفی قلی خســروی، 
رییس اتحادیه مشــاوران املاک نیز تایید می 

کند.
 وی معتقد اســت که رشــد بیش از حد قیمت 
مســکن در شــهرهای بزرگ و خصوصا تهران 
انگیــزه را بــرای برخی مالکان جهت ســوق 
سرمایه هیشان به بازار ملک ترکیه افزایش داده 
اســت. خســروی البته این وضعیت را تهدیدی 
برای صنعت ساختمان ســازی و بازار مســکن 
ایران می داند و می گوی:د چطور در شرایطی که 
ما با کمبود ملک در داخل کشور وروبرو هستیم، 
تدبیری برای جذب سرمایه های داخلی در حوزه 

ملک در دستور کار قرار نمی گیرد.
 وی معتقد اســت خریدار ایرانی ملک در ترکیه 
باید تجربه دبی را مد نظر قرار دهد و این را بداند 
اگر تمــام امتیازات برای خریداران خرجی ملک 
در ترکیه برای ایرانی ها لغو شــود، دیگر کسی 

نمی تواند کاری را انجام دهد.
 او نیز ثبات اقتصادی، افزایش حجم ســاخت و 
ساز با اعطای تســهیلات ویژه به انبوه سازان و 
سازندگان ملک و همچنین صنعتی سازی ساخت 
و ســاز را در پیشگیری از خروج سرمایه از ایران 

موثر می داند.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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دنبال سوراخ موش! 
موشــک باران گسترده سرزمین های اشغالی در پاسخ به تجاوز رژیم صهیونیســتی، سوژه انتشار کارتونی در خبرگزاری 

تسنیم شد.

دبیر اتاق بازرگانی تبریز: دلیل افزایش خرید ملک در ترکیه اقتصادی نیست

ایرانی  ها چند خانه در ترکیه خریداری کردند؟

آخرین دربی دولت تدبیر و امید

استقلال حریف تیم ۱۲نفره پرسپولیس نشد

      Saturday - 2021 15 Mayشنبه 25  اردیبهشت 1400  سال چهارم  شماره 773   3 شوال 1442

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

پاسخ هایی برای سفسطه های دلواپسان

حال کشور با »برجام« چطور بود؟ 
»برجام بد بود؛ نتیجــه اش را هم داریم می بینیم: 
گرانی، تــورم، قیمت بالای ارز و ... « ؛ این خلاصه 
حرف های مخالفان مذاکره و دیپلماسی و برجام است 
که خود را برای انتخابات آماده می کنند. نه خطاب به 
آنها که خود بهتر از همه می دانند که اگر برجام نبود، 
پولی حتی برای وارد کردن غذا هم نداشتیم که برای 
مردمی که هدف پروپاگاندای دلواپسان هستند، چند 

نکته را مرور می کنیم:
- بــا برجام و رفع تحریم هــا،  صادرات نفت ایران 
از ۹۰۰ هزار بشــکه به ۲ میلیون و 8۰۰ هزار بشکه 

رسید؛ این خوب بود یا بد؟
- پول حاصل از درآمدهای نفتی برجامی، وارد طرح 
های عمرانی شد که در این سال ها مدام افتتاح شده 
انــد و صدها هزار نفر در این پروژه ها کار می کنند 
و نان به خانه هایشــان می برند؛ این پول همچنین 
صرف خرید مایحتاج عمومی شــد و به خانه های 

مردم رفت؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، ایران از فصل هفتم منشور سازمان ملل 
خارج شــد )این فصل ناظر به کشورهایی است که 
امنیــت جهانی را تهدید می کننــد و مقدمه حمله 

نظامی به آنهاست(؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، 7 قطعنامه که شورای امنیت علیه ایران 

تصویب کرده بود، ملغی شدند؛ این خوب بود یا بد؟
- بــا برجام، صدها پروژه بــزرگ که به خاطر نبود 
تجهیزات، ناقص مانده بودند، تکمیل شــدند. مثلا 
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس، ســال ها به خاطر 
تحریم نتوانســته بود کمپرسورهای خریداری شده 
را وارد کشــور کند و معطل مانده بود؛ با برجام این 
تجهیزات وارد ایران شد و اکنون این پتروشیمی ایران 
را از واردات بنزین بی نیاز کرده و حتی صادر کننده 

هم شدیم؛این خوب بود یا بد؟
- با برجام، بازرگانان ایرانی توانســتند با کشورهای 
جهان، آزادانه و بدون واســطه های موسوم به دور 
زنندگان تحریم، تجارت کنند و هزاران نفر را مشغول 

به کار کنند؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام چنان رونقی در گردشگری ایران ایجاد شد 
که ظرفیت هتل های ایران برای ماه ها رزرو شد؛ این 

خوب بود یا بد؟
- بــا برجام قــرارداد خرید دههــا فروند هواپیمای 
مسافری نو منعقد شد و ۱۶ فروند نیز وارد کشور شد. 
به علاوه قطعات زیادی وارد کشــور شد و بسیاری 
از هواپیماهای زمینگیر به پرواز درآمدند؛ این خوب 

بود یا بد؟
- با برجام، میلیاردها دلار پــول مردم ایران که در 
کشورهای دیگر بلوکه شده بود، آزاد شد؛ این خوب 

بود یا بد؟
- با برجام، شــرکت های خارجی در ایران سرمایه 
گذاری های چند میلیارد دلاری کردند و پول آوردند؛ 

این خوب بود یا بد؟

- با برجام، پرونــده اتهامی ایران در آژانس اتمی با 
موضوع فعالیت هســته ای نظامی )PMD( که با 
پیگیری اسرائیل مفتوح بود، بسته شد؛ این خوب بود 

یا بد؟
- با برجام تحریم تسلیحاتی ایران برداشته شد؛ این 

خوب بود یا بد؟
- با برجام توانستیم بعد از سال ها سامانه استراتژیک 
پدافند هوایی S-۳۰۰ را از روس ها تحویل بگیریم 
و آســمان ایران به امن ترین دوران تمام تاریخ اش 

تبدیل شد؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام توانستیم برای اولین بار، در برداشت گاز از 
پارس جنوبی از قطر سبقت بگیریم )این میدان، بین 
ایران و قطر مشــترک است و قبل از برجام، قطر دو 
برابر ما برداشــت می کرد و بعد از برجام، ما دو برابر 

قطر برداشت می کنیم(؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، میزان برداشت ما از میدان نفتی مشترک 
مان با عراق از 7۰ هزار بشــکه به ۴۰۰ هزار بشکه 

رسید؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، نرخ ارز در ایران تثبیت شد و سال ها در 

کانال ۳ هزار تومان ماند؛ این خوب بود یا بد؟
- بــا برجام، نــرخ تورم تک رقمی شــد و حتی در 
مقطعی به ۶.۵ درصد کاهش یافت و ملت نفســی 

کشیدند؛ این خوب بود یا بد؟
... -

مخالفان یا عنادگستران بگویند کدام یک از این ها بد 
بود؟ دقیقا کدام یک؟

دو سخن دیگر مخالفان
  مخالفان سیاسی برجام که پاسخی به سوالات بالا 

ندارند، دو نکته مطرح می کنند:
۱ - برجام باعث شــد برنامه هسته ای ایران از بین 

برود.
پاسخ:

برخلاف آنچه می گویند تاسیسات هسته ای ایران 
منهدم نشده است، حتی به دروغ گفتند رآکتور اراک 
را با ســیمان پــر کرده اند که حتی بعــد از این که 
خبرنگاران را آنجا بردند تا با چشــم خود ببینید که 
این طور نیست ، باز هم دلواپسان همچنان به دروغی 
که پراکنده اند، باور دارند و حکایت شــان شده مثل 
ملانصرالدین که گفت فلان جا حلوا پخش می کنند 
و خودش هم باورش شــد؛ )البته آن اصولگرایی که 
اولین بار این شــایعه را ساخت، اکنون در قید حیات 

نیست، خدا از سر تقصیراتش بگذرد!(.
گفتن و جا انداختن دروغ و ســپس ارائه تحلیل بر 
اســاس آن، چیزی نیست جز منافق صفتی و مردم 

فریبی.

آنچه دروغگویان را رســوا کرد، ایــن بود که بعد از 
پیمان شکنی ترامپ، ایران به سادگی فعالیت هسته 
ای خودش را از ســر گرفت همین چند روز پیش به 
نقطه ای بالاتر از قبل یعنی غنی سازی ۶۳ درصدی 
رســید. اگر تاسیسات هسته ای با برجام از بین رفته 
بود، چگونه با یک مصوبه مجلس، دوباره همه چیز به 

راه افتاد، حتی بهتر از قبل؟!
۲ - چرا طوری معاهده نبســتید که آمریکا نتواند از 

آن خارج شود؟
پاسخ:

اولًا اگر برجام بد است، چرا شما از خروج آمریکا از آن 
ناراحت هستید؟ همان بهتر که برجام طوری منعقد 

شد که به راحتی از بین برود!
ثانیاً کسانی که این ایراد را مطرح می کنند، با قواعد 
بین المللی آشنایی ندارند. در معاهدات بین المللی، 
ضمانت اجرایی شــبیه معاملات داخلی وجود ندارد. 
در روابط داخل کشورها وقتی دو شخص با همدیگر 
قــراردادی می بندند و ضمانت اجرا برای آن در نظر 
می گیرند، قوه قضائیه ای وجود دارد که در صورت 
نقض قرارداد، آن ضمانت را اجرایی کند. چنین چیزی 
تــا حدی در معاملات تجاری بین المللی وجود دارد 
ولی در معاهدات بین المللی کارکرد ندارد و این اعتبار 
و اراده سیاسی کشورهاست که به معاهدات اثربخشی 
می دهد. درســت به همین دلیل است که ترامپ به 
راحتی از معاهدات متعدد بین المللی خارج شد؛ مثل:

- پیمان اقیانوس آرام )بین ۱۲ کشــور ساحلی این 
اقیانوس(

- پیمان زیست محیطی پاریس )بین ۱۴7 کشور(
- پیمان نیویورک )با حضور اکثر اعضای سازمان ملل 

در زمینه حقوق مهاجرین(
- پیمان آسمان های باز )با حضور ۳۴ کشور درباره 

پرواز هواپیماهای شناسایی(
-  پیمان نفتا ) بین ســه کشور آمریکای شمالی که 
در نهایت کاناد و مکزیک، ناگزیر از پیمان جایگزین 

شدند(
- پیمان برجام ) بین 7 کشــور که به تایید شورای 

امنیت سازمان ملل هم رسیده بود(
- و ...

در هیچ کدام از پیمان های دیگر، سیاسیون همدیگر 
را متهم نکردند که چرا پیمان را طوری ننوشتید که 
کسی نتواند از آن خارج شــود چرا که می دانند در 
دنیای امروز، نمی توان کشوری را ملزم به کاری کرد.
مخالفان دقیقاً بگویند چه بندی باید در برجام گنجانده 
می شد که آمریکا نتواند از آن خارج شود؟ مثلًا اگر 
می نوشتند خروج از معاهده مترادف است با پرداخت 

فلان قدر دلار، ترامپ خارج نمی شد یا بعد از خروج 
غرامت می داد؟!

وانگهــی حتی در قراردادهای تجــاری بین المللی 
هــم که قواعد بهتری در جهان وجود دارد، اگر اراده 
سیاسی نباشد، نمی توان به ضمانت اجراها مطمئن 
بود ؛ مگر ما توانســته ایــم ۴۰۰ میلیون پوندی که 
از انگلیس طلبکار هســتیم )بابت خرید تانک های 
تحویل نشده در زمان شاه( را طبق قرارداد بگیریم؟ 
و تــازه بعد از ۴۰ و چند ســال، داریم درباره عودت 
این مبلغ، با انگلیسی ها مذاکره دیپلماتیک می کنیم.
وانگهی اگر می شد توافق بهتری داشت، چرا سال 
های ســال که مذاکرات در اختیار اصولگرایان بود، 
خودشــان توافق خوبی که مدام دم از آن می زنند را 

به دست نیاوردند؟
ثالثــاً و از همه این ها گذشــته، ایــران، برجام را 
مســتظهر کرده اســت به قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیت. می دانیم که بالاترین نهاد جهانی، شورای 
امنیت اســت و به اصرار ایران، شورای امنیت مفاد 
برجام را در قالب قطعنامــه ای الزام آور، تصویب 
کرده است. از نظر حقوقی ضمانت اجرایی قوی تر 
از این وجــود ندارد ولی دنیای امروز، مبتنی بر زور 
است و کشورهای زورگو می توانند حتی قطعنامه 
های شــورای امنیت را نادیــده بگیرند. ترامپ، با 
خروج از برجام، قطعنامه ای را زیر پا گذاشــت که 

کشورش امضا کرده بود.
نکته تاثر انگیز تر این است که دلواپسان ضدآمریکا 
که اگر در جایی از دنیا، خاری به پایی رود آمریکا را 
متهم می کنند، در قبال ظلم آشکار  آمریکای ترامپ 
به ایــران و این همه رنج بر ملت مان تحمیل کرد، 
سکوت کرده اند و انگشت اتهام را نه به سوی ترامپ 
که به سوی افرادی دراز می کنند که سال ها برای 

رفع تحریم ها تلاش کرده اند.
 و یک سفسطه دیگر

داد و قــال راه انداخته اند که محصول برجام شــده 
است دلار بالای ۲۰ هزار تومن و تورم ۵۰ درصدی 

و گرانی  و تشدید تحریم ها و ... !
نمی شود گفت نمی دانند، بلکه باید گفت که هم خود 
را بــه جهالت زده اند و هم مردم را نادان فرض می 
کنند؛ وضعیت نامطلوب فعلی، محصول برجام نیست، 
محصول بی برجامی است، مگر در دوران برجام دلار 
در کانال ۳ هزار تومان تثبیت نشده و تورم یک رقمی 
نبود؟ چطور به راحتی می توانند وضعیت بعد از برجام 
را به دوران طلایی برجام نسبت دهند؟ لابد آنها روی 
نقطه ضعــف ما ایرانی ها که حافظه تاریخی خوبی 

نداریم، حساب کرده اند.
عناد و تعصب و قــدرت طلبی، قدرت کور کنندگی 
عجیبــی دارد. ملت ایران اجــازه نمی دهد عده ای 
مذاکره گریز و جهان ســتیز و کاســب تحریم، بر 

مقدراتش مسلط شود.


